





အချို့သောပြသနာများအပေါ်  
မမာပြည်ကွန်မြူနစ်ပါတီဗဟိုကော်မတီ၏သဘောထား

အမျိုးသားရေးပြသနာအပေါ်သဘောထား

မမာပြည်ရှိ အမျိုးသားများနှင့်ပါတီသက်၍ မမာပြည်ကွန်မြူနစ်ပါတီ  
၏ အခြေခံမူဗျာ တာရားတန်းတူရေးနှင့် သွေးစည်းညီညွတ်ရေး ဖြစ်သည်။  
ဤအခြေခံမူဗျာ အကောင်အထည်ဖော်ရာတွင် လိုအပ်သည့် စည်းစိမ်း  
များနှင့် ဖွဲ့စည်းရေးစဉ်ရာ အဆောက်အအုံ သင်္ကေတပြသနာတို့မှာ တပြည်  
အခြေခံအားဖြင့် ယှဉ်ခြောက်ပြီး သည့်နောက် သို့တည်းမဟုတ် သင့်တော်သည့်  
အချိန်ကာလတွင် စစ်အစိုးရကို နည်းသင်္ကေတပေါင်းစုံနှင့် တိုက်ပွဲဝင်နေ သော  
အင်အားစုများနှင့် အမျိုးသားပေါင်းစုံ ပြည်သူလူထုများက ကွန်ဖရင့်တရပ်  
ဆိုကာ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်း သွားသင့်သည်ဟု ယူဆပေသည်။

မမာပြည် ကွန်မြူနစ်ပါတီသည် မမာပြည်ရှိ အမျိုးသားများနှင့် ပတ်  
သက်၍ ဖက်မတ်တန်းတူရေးနှင့် သွေးစည်းညီညွတ်ရေးကိုသာ အကျိုးဖြစ်  
မည် ဆိုပါက မည်သည့်အချိန်မျှ ချက်ကိုမဆို လက်ခံစဉ်းစားရန်အသင့်ရှိပေသည်။

ဒီမိုကရေစီ မမာပြည် ဒီမိုကရေစီမဟာမိတ်အဖွဲ့အပေါ် သဘောထား

ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့သည် မမာပြည်တွင် ပါတီစုံဒီမိုကရေစီစနစ်ထွန်းကား  
ရေးအတွက် တပါတီအာဏာရှင်စနစ်နှင့် စစ်အစိုးရကိုဆန့်ကျင်တိုက်ပွဲဝင်  
သော အင်အားစုများပါဝင်သည့် အဖွဲ့အစည်းကြီးတစ်ခုဖြစ်ပေသည်။  
မျက်မှောက်ကာလတွင် စစ်အာဏာရှင်စနစ်နှင့် စစ်အစိုးရကို နှစ်  
သိမ်းပြီး ဝင်ဖွင့်သော ပါတီစုံ ဒီမိုကရေစီ စနစ် ထွန်းကားရေးမှာ မမာပြည်  
ရှိ လူမျိုးစုံပြည်သူများ၏ အရေးတကြီး လက်ခံလာ လှုပ်ရှားတက်ဝင်ကြပြီး ဖြစ်  
သဖြင့် မမာပြည်ကွန်မြူနစ်ပါတီသည် ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့နှင့် အထက်ပါရည် နှစ်  
ချက် အောင်မြင်ရေးအတွက် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် အသင့်ရှိပေသည်။







ပေးရုံ၊ ရန်စစ်အုပ်စုသည် တိုက်ပွဲဝင်ပြည်သူတို့ကို သွေးချောင်းစီးမျှ သတ်ဖြတ်နှိပ်ကွပ်ခဲ့သည်။ နောက်  
ဆုံးတွင် မတတ်သာ၍ ပါတီစုံစနစ် ခွင့်ပြုရသော အခါတွင်လည်း ၂၀၀၆ အမျိုးမျိုး တွင်ပြန်ကာ အချုပ်အ  
ခြာင်တွေ ဘောင်အာဏာအသတ်တွေ ချမှတ်ခဲ့၏။ ငြိမ်/ပိတောက်ပြည်သည် 'ပါတီစုံဒီမိုကရေစီ' ဆို သည်  
မှာ နာမည်သဘက်သက်မျှ ဖြစ်နေပေသည်။ စစ်အုပ်စု-စစ်အာဏာရှင်စနစ်-စစ်အစိုးရကို အာဏာပိုင်  
ကမ်းဆန်ကွင်းသော ပါတီအဖွဲ့အစည်းတို့မှာ မင်းဆိုးချုပ်နှောင်ခြင်း၊ ဘေးဆိုးပိတ်ပင်ခြင်း အမျိုးမျိုး  
ပူးတွဲ၍ မေးသာ မလွန်သာ ဖြစ်နေရပေသည်။

ဤမျှနှင့်အားမရသေး၍ ငြိမ်/ပိတောက်သည် တိုက်ရိုက်တစ်မျိုး သွယ်ဝိုက်ရာတစ်မျိုး ပါတီ  
များကို အပြစ်ပေးဆုံးရှုံးရန်အတွက် ၂၀၀၆ တွင် တစ်ပြည်လုံးတွင် စာချုပ်စည်းသစ်ကို သတ်မှတ်  
ပေးခဲ့ရာတွင် ကလောင်နာမည်အမျိုးမျိုးခံကာ ထောက်လှမ်းရေး နှစ်ချားနှင့် ထောက်လှမ်းရေးအစောပိုင်း  
စွာက နိုင်ငံရေးပါတီများ - နိုင်ငံရေးအဖွဲ့အစည်းများကို အောက်တန်းကျစွာ ရှင်းရှင်းပြုပြင် စွန့်ခွဲ  
ပစ်ခဲ့သည်။ ဆောင်းပါးများ ရေးနေကြသည်။ ငြိမ်/ပိတောက်ကိုယ်တိုင်က သည် ပုံနှိပ်တိုက်များ နာမည်  
ပါ ရီစုံစနစ်ကို တိုက်ခိုက်သော စာအုပ်များကို ပလူဖျံဟောင်း ထုတ်ဝေနေကြသည်။ ထိုအခါတွင် ငြိမ်/ပိတောက်  
ပိုင်စနစ် မှထုတ်ဝေသော စာအုပ်စာအုပ်လည်း ပါသည်။ ထိုစာအုပ်၏ အမည်မှာ "တိုက်ခိုက်သော ငြိမ်/ပိတောက်  
အစိုင် အုံ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံ" ဖြစ်သည်။ ရေးသူမှာ "သာမန် နိုင်ငံသား" ပါပုသွယ်တိုက်ဆိုင်ရေးအဖွဲ့ဝင်  
အလက ပါတီဥက္ကဋ္ဌဟောင်း နှင့် သမ္မတဟောင်း ဒေါက်တာမောင်မောင်ဖြစ်သည်။ ထိုစာအုပ်မှာ ၁၉၉၉ ခု  
နှစ်ကစည်းကတ်ထုတ်ဝေသော စာအုပ်ကို ဥတယအပြိုင် ထုတ်ခြင်းဖြစ်သည်။ ၁၉၇၇ ခုနှစ်က အ  
ခြံခံပေဒေ အကြောင်းရေးထားခြင်းဖြစ်သည်။ စစ်အုပ်စုက စတုရန်းပုံ ပြင်အောင် ပုံနှိပ်ပြီးခဲ့သော  
အခြံခံပေဒေ ပြန်လည်အသက်ဝင်ရန် ငြိမ်/ပိတောက် တကူးတက ပေရကွေ့ကာကြောင့် ထုတ်ဝေပါသည်။ အ  
ကြောင်းရှိပေသည်။ "ဒေါက်တာမောင်မောင်၏ အာဘော်များကို ဖြန့်ချိချင်သောကြောင့်ဖြစ်သည်။"  
ဒေါက်တာမောင်မောင်၏ အာဘော်နှင့်သည်မှာလည်း နေဝင်းစစ်အုပ်စု၏အာဘော်ပင်ဖြစ်သည်။

ဤအာဘော်ကို သီးခြားရှုတ်နှိပ်ထုတ်ဝေရ၍ မြောင်ကျရွန်းသည်။ လူထုကလည်းပက်  
ပေးမည်မဟုတ်။ ထို့ကြောင့် ဒေါက်တာမောင်မောင်၏အာဘော် (စစ်အုပ်စု၏အာဘော်) ကို ထိုစာအုပ်  
တွင် "အမှားစာ" အဖြစ် ဥဒါရ်ကညွှတ်ပေးလိုက်သည်။

ဒေါက်တာမောင်မောင်၏ "အမှားစာ" မှာ စာမျက်နှာ ၅၀ နီးပါး ရှိသည်။ ပထမအကြိမ်  
ထုတ်ဝေရာ မိတ်ဆက်လူမျိုး တမျက်နှာသာပါသော စာအုပ်ကို ဥတယအပြိုင်ထုတ်ဝေရာမှာ စာမျက်နှာ  
၀ နီးပါးပါသော "အမှားစာ" ကိုရေးခဲ့သည်။

"အမှားစာ" တွင် ပါတီစုံစနစ်၏ ဂျော့ကွက် များနှင့် အနိမ့်စွာ ရှိများကို အသားပေးထားသည့်  
ကြီးစားစားပိုင်နှင့် နေဝင်းကို အသားပေး ချိုးကျူးထားသည်။ ဂွန်နီ မြို့နယ် ပါတီနှင့် ဒီမိုကရေစီပါတီ  
များကို အားခံအပေးပုတ်ခတ်သည်။ ကျောင်းသားများကို နိုင်ငံရေးပါတီများ နှင့် ရန်တိုက်ပေးသည်။ လူ  
ပုဂ္ဂိုလ်များကို မသိနားမလည်သော လူအုပ်ကြီး၏ မင်းမဲ့စနစ်ဆိုးယုတ်စွာ ရှိသည်။

အမှားစာကို ငြိမ်/ပိတောက် စစ်အစိုးရတက်လာပြီး တလကျော်တွင် ရေးခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။  
ငြိမ်/ပိတောက် စစ်အစိုးရအတွက် အသက်လမ်းညွှန်များ၊ လတ်ပြုရန်များကိုရေးထားသည်။ အစိုးရတက်လုပ်  
ပုံမည့် စစ်တိုက်များကို အစိုးရအတွက် အကြံများ ဖြန့်ဝေပေးသည်။ သဘောမျိုးရေးထားသည်။ 'ရွေးကောက်  
ပွဲ' လုပ်ပေးလျှင် ၁၉၆၀ ရွေးကောက်ပွဲမျိုး မဖြစ်စေဖို့ သင်ခန်းစာပေးရေးသားထားသည်။

အမှားစာတွင် ပြည်သူ့အဖွဲ့အစည်း မြှောက်ခြိမ်းခြောက်ထားသည်များလည်းပါသည်။ "သင်  
ခန်းစာများကို ကောင်းစွာမှတ်သားနားလည် မပေးမကျော့ကို နားကျင့်ဆုံး ဖို့သာရှိမည်။ ပခင်းခို မမှတ်  
အနားမကျင့်လျှင် ရာဇဝင် တပတ်လည်တတ်သည်။" ဟူ၍ စစ်တပ်အာဏာသိမ်းပွဲဖြင့် ခြိမ်းခြောက်သည်။

ငြိမ်/ပိတောက် စစ်အစိုးရသည် ပါတီစုံစနစ်ကို မတတ်သာ၍ နှိုးမြှားပေးခြင်း ဖြစ်ရာ ဒီမိုက  
ရေစီပါတီ စစ်စစ်များ၊ အစစ်အမှန် အတိုက်အခံ ပါတီများ၏ ကွတ်လုပ်စွာ နိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားမှုကို ပိတ်ပင်  
ထားခဲ့သည်။ ဆိုင်းဘုတ်တင်ပြီး ရွေးကောက်ပွဲတွင် အမတ်လောင်းစာရင်း ခံရန်သာ နှိုးမြှားပေးသည်။



သာဓုရိသည့်။ မဆလသမ္ပရစ်လိ တစညာ ပါတိနှင့် ဝှမ်းပါတိ၏အစွယ်အမျိုးမျိုး - အကိုက်အခဲကိုလွှဲအား  
 နှီးလှိုကို ပြုစုနေသောပါတိတို့သာ နယ် ပျဉ်းဖြိုး ပေးပြောစဉ်း ရုံးခွင့်ရနေကြသည်။  
 ငြိမ်ဝပ်စပ်အံ့ချိုအိမ်းစပ်က " နိုင်ငံတော်အရေး " တခုပင် " အမျိုး သား နိုင်ငံရေး ကိုလုပ်နေ သင်္သောငယ်  
 ပြောပြီး လက်တွေ့က မဆလ ပါတိ နိုင်ငံရေးကိုလုပ်နေသည်။ မဆလ သစ္စာတော်ခံများတွင် ကာအချုပ်  
 အချယ်မှမရှိပဲ လွတ်လွတ်လပ်လပ် ရေးချင်တာရေး၊ ပြောချင်တာပြော၊ လုပ်ချင်တာလုပ်ခွင့်အမြဲပိုင်အာရ  
 ရှိနေကြသည်။ ပြည်သူ့လူ့ဘုရင်ကား ဘာပီမိုကရေစီ အဖွဲ့အစည်းမှ မရဘဲ ဖြစ်နေသည်။  
 " တပ်မတော်သည် အမျိုးသား ရေးကို ဘယ်တော့မှ သစ္စာမပေးပါဘဲ " ပညာသံသေး သံ  
 ကြောင်နှင့်တော်နေသည်။ တပ်မတော်သည် မဆလ ပါတိအရေးကို ဘယ်တော့မှ သစ္စာမပေးပါဘဲ - ပု  
 တော်မှ သူတို့လုပ်နေတဲ့ တာကယ်လက်တွေ့ နှင့်ကိုက်ညီပေလိမ့်မည်။

(၃)

ပါတိစုံစနစ်ကိုအပူပိုက် ဥရုာတွင် ငြိမ်ဝပ် စပ်အံ့ချိုအား ပြုသော အဓိက နည်းပရိပယ်ယ်  
 တခုမှာ အမျိုးသား နိုင်ငံရေး နှင့် ပါတီ နိုင်ငံရေးကို တခုနှင့်တခု အပြန်အလှန်တွန်းဖယ် ဝပ်နေသောဘယ်  
 ကိုမို့ ညီညွတ်မှုမရနိုင်သော အရာနှစ်ခုအဖြစ် ဖော်ထုတ်တင်ပြနေခြင်း ဖြစ်သည်။ ( စောမောင်၏မိန့်  
 ခွန်းများကိုကြည့်ပါ ) ပါတီ နိုင်ငံရေး လုပ်လျှင် အမျိုးသား နိုင်ငံရေး လုပ်၍မရ။ အမျိုးသား နိုင်ငံရေး  
 လုပ်လျှင် ပါတီ နိုင်ငံရေး လုပ်လို့မဖြစ်သတော့။ ပြောတော့ပါးဖြည့် နေကြသည်။

မဆပြည်စ်လက်တွေ့ နိုင်ငံရေး သမိုင်းကို ပြန်လည်လေ့လာ ကြည့်လျှင် ကျ်အပူအစား  
 ကြောင်းကိုအထင်အရှား တွေ့နိုင်သည်။

( ပထမပညာခဏ ) - ခုတ်ယူကမ္ဘာစစ်ကြီးမဖြစ်မီ စစ်ကြိုကာလက မဟာထွက်ရပ်ဂိုဏ်းဟူသောအ  
 မျိုးသား နိုင်ငံရေး တပ်ပေါင်းစုကြီး ဖြစ်ခဲ့သည်။ ထိုတပ်ပေါင်းစုကြီးတွင် အဓိကအားဖြင့် ပါတီကြီး ၂ ခု  
 ပါဝင်ခဲ့သည်။ သခင်ကိုယ်တော်မှိုင်း ဦးဆောင်သော နို့ဗမာအစည်းအရုံး ( သခင်ပါတီ ) နှင့် ဒေါက်တာ  
 ကမော် ခေါင်းဆောင်သော ဆင်းရဲဘားဝံသာနုခေါ် ( ဒါးမပါတီ ) တို့ ဖြစ်သည်။ ကျ်ပါတီ ၂ ခု တွင်  
 သီးခြားလုပ်ငန်းစဉ် လမ်းစဉ်များရှိကြသည်။ ပါတီ ၂ ခု၏သမိုင်းကြောင်းမှာလည်း မည်သို့မျှမနီး စပ်  
 ကြ။ ၁၉၀၀ ပြည့်အရေးတော်ပုံ ( ၁၉၃၇ ) ခုနှစ်ကာလက ( ဒါးမပါတီ ) မှာ အရေးတော်ပုံ၏ ရန်သူ  
 ပစ်မှတ်တခု ဖြစ်ခဲ့သည်။ ဒါးမပါတီ၏ခေါင်းဆောင် ဒေါက်တာကမော်သည် အင်္ဂလိပ်အလှိုတော် ရှိ  
 ညွန့်ပေါင်းအစိုးရ၏ နန်းရင်းဝန်ဖြစ်နေသည်။ လူထုက မီးခွက်မီးခွက် ရှို့၊ ဖြို့၊ မပစ်မပစ်  
 တို့အဖို့ ပုဂ္ဂိုလ်ကြီးကြော်နေကြသည်။ နို့ဗမာအစည်းအရုံး ( သခင်ပါတီ ) မှာ ၁၉၀၀ ပြည့်အရေးတော်  
 ပုံ၏ တပ်ဦးခေါင်းဆောင် ဖြစ်သည်။ သခင်အောင်ဆန်းသည် ကျောင်းသားသမဂ္ဂခေါင်းဆောင် ဖြစ်ခဲ့  
 ပြီး နို့ဗမာအစည်းအရုံး ခေါင်းဆောင်ဖြစ်နေသည်။ ထိုစဉ်ကာလက ဖြစ်ရပ်အတိုင်း ပြောရ လျှင်  
 ကျ်ပါတီ ၂ ခုမှာ ရန်ဘက်ပါတီများ ဖြစ်နေကြသည်။ ဒါးမပါတီသည် အင်္ဂလိပ်နယ်ချဲ့သမားဘက်  
 ကဖြစ်ပြီး သခင်ပါတီမှာ နယ်ချဲ့ဆန့်ကျင်ရေး အမျိုးသား လွှတ်လပ်ရေးဘက်ကဖြစ်သည်။

သို့သော် ၁၉၃၉ ခုနှစ်တွင် ပြည်တွင်းပြည်ပ အခြေအနေများ အကြီးအကျယ်ပြောင်း  
 လဲခဲ့သည်။ ခုတ်ယူကမ္ဘာစစ်ကြီး စတင်ပေါက်ကွဲခဲ့ပြီး ကျ်သို့ပြောင်းလဲလာသော အခြေအနေတွင်  
 နို့ဗမာအစည်းအရုံး နှင့် ဒါးမပါတီတို့ ညီညွတ်ခဲ့ကြသည်။ အင်္ဂလိပ်နယ်ချဲ့သမားကိုဆန့် ကျင်  
 သော အမျိုးသားလွတ်လပ်ရေးအရေးတော်ပုံ ( အိုအရေးတော်ပုံ ) အတွက် အင်္ဂလိပ်အစိုးရ မဟာ  
 အချက်ပေးသော ကျ်လုပ်ငန်းစဉ်ဖြင့် ဝဟုထွက်ရပ်ဂိုဏ်းကြီးကို ဖွဲ့စည်းခဲ့သည်။  
 ထွက်ရပ်ဂိုဏ်းခေါင်းဆောင်မှာ ဒေါက်တာကမော် အားလုံး ရေးမျှ မှာ သခင်အောင်ဆန်း ဖြစ်လာသည်။  
 ဒါးမပါတီသည် အင်္ဂလိပ်နယ်ချဲ့ ဆန့်ကျင်ရေးဘက်သို့ ပြောင်းလဲရပ်တည်လာသဖြင့် ကျ်သို့ပူးပေါင်း  
 နိုင်ခြင်းဖြစ်သည်။ ထိုစဉ်က မဆပြည်တွင် သခင်ပါတီနှင့်ဒါးမပါတီသာရှိသည် မဟုတ်ပေ။ ဒါးပွင့်နှင့်  
 ပါတီ၊ ပေဘီ၊ ယ်ပါတီ စသဖြင့် ပါတီအများအပြား ရှိပေသည်။ ထွက်ရပ်ဂိုဏ်း ( အမျိုးသား နိုင်ငံရေးတပ်  
 ပေါင်းစုကြီး ) အတွင်း သူတို့ မပါဝင်ကြ။ ထိုပါတီများသည်နောက်ပိုင်းတွင်ပျက်ကွယ်ကုန်ကြသည်။

(၄)







ရာတွင် အားအင်မရှိခြင်း၊ ဘာလျှင် အပတ်တင်ပေလိမ့်မည်။ မည်သည့်အချက်တွင် ကျင့်ကြံသည်၊ မည်သည့်အချက်တွင် ကျင့်ကြံသည်၊ မည်သည့်အချက်တွင် ကျင့်ကြံသည်ကို ကြိုတင်ညွှန်ဆိုသောအားဖြင့် ဘုံအရေးတော်ပုံအတွင်း ပူးပေါင်းပါဝင်လုပ်ဆောင်ကြလျှင် ထိုပူးပေါင်းမှုသည် နှိုင်းတောင်းတမ်းပေလိမ့်မည်။ ဘုံအရေးတော်ပုံ (အမျိုးသား နိုင်ငံရေး) ကိုလည်း အောင်ပွဲဆွဲရောက်အောင် ဆောင်ကျဉ်း သွားနိုင်ပေလိမ့်မည်။

အမျိုးသား နိုင်ငံရေးကို ယှဉ်ဆောင်ကြရာတွင် နိုင်ငံရေး ပါတီများ သာပါစေ၊ နိုင်ငံရေး ကြံရာတွင် သက်ဝင်ပါဝင်ပါစေ၊ ပါတီတိုင်းပေါင်းစပ်၍ သော အသင်းအဖွဲ့များ နှင့် လူပုဂ္ဂိုလ်များလည်း ပါဝင်နိုင်ကြပေသည်။ ဖက်ဆစ်ကွန်မြူနစ်တော်လှန်ရေးတွင် မမာမြည်လှန်ခြင်း၏ ပါတီ၊ ဗမာ့တပ်မတော်၊ ပြည်သူ့အရေးတော်ပုံ ပါတီတို့သာ ပါဝင်ကြသည်မဟုတ်ပေ။ ဘာသာရေးအသင်းအဖွဲ့များ၊ လူမှုရေး လူမျိုးရေးအသင်းအဖွဲ့များ နှင့် တာဝါပုဂ္ဂိုလ်များလည်း အမျိုးအနွယ်၊ ဝါဝင်ကြပေသည်။ ပါတီ နိုင်ငံရေး လုပ်သမားအမျိုးသား နိုင်ငံရေးတွင် ပါဝင်နိုင်မရှိမဟုတ် ပြောရန်မဖြစ်ပါ။ အမျိုးသား နိုင်ငံရေး လုပ်သမားတို့ ပါတီတစ်ခုတွင် ပါဝင်ရမည်ဟုလည်း သတ်မှတ်၍ မဖြစ်ပေ။

အမျိုးသား နိုင်ငံရေး လုပ်ရာတွင် အဓိကတိုင်းတာ ရမည့် စံမှာ - ဘုံအရေးတော်ပုံ ကို ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်စေရန်၊ ဘုံအရေးတော်ပုံကို တည်တံ့စွာ မည် ဘုံရန်သူကို ဆန့်ကျင်ဆန့်ကျင်ဟူသော စံသာလျှင် ဖြစ်ရပေမည်။

(၄)

မဆလ တပါတီအာဇာနည်စနစ် ပျက်သိမ်းရေး၊ ပါတီတို့ဒီမိုကရေစီစနစ် ထူထောင်ရေး၊ ဒီမိုကရေစီအစွင့်အရေးများ အပြည့်အဝရရှိရေး စသည်တို့သည် တိုက်ပွဲဝင်ပြည်သူလူထုကြီး၏ အဓိက တောင်းကြားကြောင်းများ ဖြစ်သည်။ ဤတောင်းဆိုချက်များကို မဂ္ဂဗြိတိန်၊ တိုက်ပွဲဝင်ကြရင်း ဖြစ်ပေါ်ကြောင်း လိဂလာသော အခြေအနေနှင့်အညီ အခြားတိုက်ပွဲဝင်ကြောင်းကြော်ငြာသံများ ကိုလည်း တင်ပြတောင်းဆိုလာကြသည်။ ယါမီကြား ဖြတ်အစိုးရဖွဲ့စည်းရေး၊ လွှတ်လုပ်ရန်တရားမျှတသော ပါတီတို့ဒီမိုကရေစီ ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပရေး၊ မာရှယ်လော စစ်ဥပဒေ ရုပ်သိမ်းရေး၊ လွှတ်လုပ်စွာ တွေးတောကြံဆ ပြောပေးရေးသား - ယုံကြည်ကိုးကွယ် - ကျင့်ကြံစားသောက် စည်းရုံးလှုပ်ရှား နိုင်စေရန် စသည်တို့ကို ဒီမိုကရေစီအစွင့်အရေးများ ရရှိရေး စသဖြင့် တောင်းဆိုကြသည်။ ဤတောင်းဆိုချက်အားလုံး၏ အနှစ်သာရကို ထုတ်ဖော်လျှင် ဒီမိုကရေစီပြည်ပရေး ပင်ဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် ဒီမိုကရေစီ အပြည့်အဝရရှိရေးသည် ပြည်သူလူထုကြီး၏ တောင်းကြားသံ တစ်ခုလုံးအားဖြင့် အမျိုးသား နိုင်ငံရေးကြောင့် ဖြစ်သံ ဖြစ်သည်။

ငြိမ်/ပိ စစ်အစိုးရသည် ဒီမိုကရေစီ အပြည့်အဝရရှိရေး ကြောင့်ကြော်ငြာသံကို ဖြည့်ထောင်စေမည်ဟု ကြေညာခဲ့ပြီး - ဝဇ္ဇီရင်းသားစည်းရုံးညီညွတ်မှု မပြုမီတိုင် - အချုပ်အခြာ အာဇာနည်ဖြစ်ရေး (ဒီမိုကရေစီ သုံးပါး ဟုလည်း ခေါ်ကြသည်။) ဖြစ်အစား ထိုးချန်ကြိုးစားနေသည်။ ထို့ကြောင့် တပ်မတော်သည် "ဒီမိုကရေစီအစွင့်အရေး" ကို လုပ်နေသည်။ တပ်မတော် ဖြိုကွဲလျှင် ပြည်ထောင်စုဖြစ်မည် စသဖြင့်လည်း သိသဖြင့် နေကြသည်။ ငြိမ်/ပိ စစ်အစိုးရ၏ ပုဂ္ဂိုလ်ချုပ်အရာ အမျိုးသားရေး ဆိုသည်မှာ 'တပ်မတော်' အရေးဖြစ်ပြီး 'တပ်မတော်' ဘာလျှင် 'အမျိုးသား နိုင်ငံရေး' လုပ်နေခြင်း ဖြစ်နေပေတော့သည်။

အပြစ် မှန်မှာ ကျွန်ုပ်တို့သည် နှစ်ခြင်း ပြန်ဖြစ်၏။

ယနေ့တပ်မတော်သည် ဗြိတိသျှနယ်ချဲ့ ကိုဆန့်ကျင်ခဲ့သော ဖက်ဆစ်ကွန်မြူနစ်တော်လှန်ရေးသည် တပ်မတော်၏ အစဉ်အလာကို စာနာခံသော တပ်မဟုတ်တော့ ထိုအစဉ်အလာများ ကွယ်ပျောက်ခဲ့သည်မှာ ကြာခဲ့ပြီ။ ဦးနေဝင်း ဦးဆောင်သော စစ်အုပ်စု၏ ခါးပိုက်ဆောင်တပ်အဖြစ် အသုံးခံခဲ့သည် အချိန်မှစ၍ အမျိုးသား နိုင်ငံရေး လက်ထောက်များ တစ်စတစ်စကွယ်ပျောက် သွားကာ အမျိုးသား နိုင်ငံရေးကို ဆန့်ကျင်သော တပ် ဖြစ်သွားခဲ့သည်။ ဦးနေဝင်း စစ်အုပ်စုက မဆလ ပါတီထောင်သောအခါ မဆလပါတီ၏ ပါတီ နိုင်ငံရေး လုပ်သောတပ်အဖြစ် ၂၆ နှစ်ကြာရပ်တည်ခဲ့သည်။ မဆလပါတီ တို့ အာဇာနည်စနစ်ကို မည်သို့မျှ ထိန်းမထားနိုင်သောအချိန်ခါ ရောက်ကာမူ မဆလ ပါတီလည်း ငြိမ်/ပိ နှင့်



တွေ့တပ်မတော်သည်လည်း မဆလ ပါတီ၏တပ်အဖြစ်မှ နေ့ခြင်း ညခြင်း "အမျိုးသား နိုင်ငံရေး" လူ ပါ  
သော တပ်အဖြစ် နာမည်ခံလို့ကြုံခြင်း ဖြစ်သည်။

ယနေ့တပ်မတော်သည် မဆလ တပါတီအာဏာရှင်စနစ်၏ ပါတီနိုင်ငံရေးကို တစ်စိတ်မတိ  
မတ် ကျိုးကျိုးခွဲခွဲ ၂၆ နှစ်ကုတ်ခဲ့သည်တပ်အဖြစ်သည်။ ထိုစဉ်အခါက ပါတီနိုင်ငံရေးကိုမလုပ် အမျိုး  
သား နိုင်ငံရေးကိုသာလုပ်မည်ဟု ယောင်၍ပင်လေသံမဟုခဲ့သော တပ်မတော်ကပစ္စုပ္ပန်တပ်မတော်  
အစိုးရသည် "နိုင်ငံရေးပါတီအစိုးရ" မဟုတ်။ "ပါတီနိုင်ငံရေးမလုပ်" ဟုပြောနေကြခြင်းကိုမည်  
သူမျှ မယုံကြည်ကြပါ။ အရှက်မရှိ၍ပြောနေကြခြင်းဟူသော သဘောထား ကြယောသည်။

၂၆ နှစ် ၂၆ မိုး အမျိုးသား ဂုဏ်သိက္ခာကို အကျဆင်းကြီးကျဆင်းအောင် လုပ်ခဲ့သည် -  
မဆလ ပါတီ၊ အမျိုးသားစီးပွားရေးကို မြှင့်တင်ပေးခြင်းအောင် လုပ်ခဲ့သည်။ မဆလ ပါတီ၊ အမျိုး  
သားယဉ်ကျေးမှုကို အနိမ့်ဆုံးအဆင့်ချောက်အောင် မျက်ဆီးခဲ့သည်။ မဆလ ပါတီ၊ အမျိုး  
သားရေးဟူသမျှကို တစ်မကျန် နှင်းချေပျက်ဆီးခဲ့သည်။ မဆလ ပါတီ၊ ကျွန်ုပ်တို့ မဆလ ပါတီ၏ အဓိက  
ခြေကတိုင်အစိုးရ - အဓိကအင်အားစုသည်ပေါ်သူအစိုးရ ပါဝင်ကပြခဲ့သော တပ်မတော် သည်  
လည်း မဆလ ပါတီနှင့်ထပ်တူ ကာသန်၍ပေသည်။ ကျွန်တော်တို့ မြှင့်မလွှတ်။ မဆလ ပါတီနှင့်လတ်းမ  
ခွဲလျှင် မဆလ ပါတီနှင့်အတူ အဖြစ်ဟူသမျှကို ပျံ့ဝေခံစားစေရမည်။

တပ်မတော်အတွင်းတွင် အကြောင်းအမျိုးမျိုးကြောင့် မဆလ ပါတီ၏ ပါတီနိုင်ငံရေးကိုလုပ်  
နေရသူများ၊ မဆလအပေါ် သံယောဇဉ်ကုန်ပြုဖြစ်သော်လည်း မတတ်သာ၍ မဆလ ပါတီနိုင်ငံရေး  
ဆက်လုပ်နေရသူများ ရှိပေသည်။ ဗြိတိသျှနတ်ခြံဆန်ကျင်ရေး၊ ဖက်ဆစ်ဂေဟန်လှုပ်ရှားရေးအစဉ်အလာ  
များကို ပြန်လည်ပေါ်ဆောင်ပြီး အစစ်အမှန် အမျိုးသားနိုင်ငံရေးကို လုပ်လို့သော တပ်မတော် ပြန်  
လည် ပြုပြင်လိုသူများလည်း ရှိပေသည်။ သို့သော် သူတို့သည် မဆလ နှင့်လမ်းမခွဲလျှင် ဘာမှလုပ်နိုင်  
ကြမည် မဟုတ်ပေ။

ယနေ့တပ်မတော်ကိုဦးစိုးနေသူများ တပ်မတော်၏ပေါ်လစီများကို ချမှတ်နေ သူ  
များသည် မဆလ ပါတီ (ဦးနေဝင်းစစ်အုပ်စု) ကို ရာသက်ပန်သရွာခံ ထားသူများ ဖြစ်နေသည်။ ကျွန်  
ုပ်တို့ သူများ ဦးစိုးနေသမျှကလေးပါးလုံး မဆလ ပါတီ၏ ပါတီနိုင်ငံရေးကို တိတ်တိတ်တိတ်တိတ် ဖြောင့်တ  
မ့် သူတို့ လုပ်နေကြဦးမည်သာဖြစ်သည်။

ယနေ့တပ်မတော်ကို ပြန်လည်မပြုပြင်လျှင် အာဏာရမ္မက်ကြီးသော စစ်အုပ်စု  
ဆက်လက်တည်ရှိနေပြီး မဆလ တပါတီအာဏာရှင်စနစ်ကိုသို့သော စနစ်များ အချိန်မရွေးပြန်လည်  
ပေါ်ပေါက်ရန်အတွက် ရေခဲမြေခံရှိနေဦးမည်သာဖြစ်သည်။ အမျိုးသားနိုင်ငံရေးလည်း ရှင်သန် နိုင်  
မည်မဟုတ်။ အမျိုးသား ဂုဏ်သိက္ခာ အမျိုးသားစီးပွားရေး - အမျိုးသား ယဉ်ကျေးမှုတို့ကို လည်း  
ပြန်လည်တူထောင်နိုင်မည် မဟုတ်ပေ။















မရှိ၍ ကိုတိုင်းနေကြသော နောင်တရသောမိန့်ခွန်များ ကို စွဲလန်း နှစ်သက်ကြသော တော်လှန်ရေးအပေါ်သော လူ့စွာငြိမ်းငြိမ်းကြသော၊ တော်လှန်ရေးကို အလုပ်အား ရက်စက်စွာ သိပ္ပံပင် ပြီးဆုံးသွားကြကာ ဖွဲ့စည်းသည် ချုပ်ဆိုခွင့် ရာဝကားများဖြင့် အစားထိုးရေးကို ကော်တို တကြသော ရုရှား ပညာတတ် မာ့ကစ်ဝါဒီများအနေဖြင့် မာ့ကစ်ဝါဒီမှ သင်ယူကြရသည့် သင်ခန်းစာဖြစ်သည်။ သူ့အနေဖြင့် တော်လှန်ရေးအပေါ် သစ္စာရှိမှု၊ ဒီမိုကရေစီစာရင်းစာရင်းအား ၎င်း၏လက်ငင်းသော် လှန်ရေးရည် မြန်ချက်များကို ဆုံးခန်း၎င်းတို့ကို ဖြစ်ပေါ်စေရန်နှင့် သည်အရည်အချင်း တော်လှန်ရေးပေါ် ယိနေအက် ဆက်ရသည့်အခါ ဝိတ်အား ငယ်စွာဖြင့် ငြိမ်းငြိမ်း ဖြစ်ပေါ်စေရန်နှင့် မြို့ပြသည့် စိတ်ဓါတ်ခိုင်မာမှု တို့ နှင့် ပါဝင်သက်ရောက်သော တရားရေး ဆရာနှင့် ပစ္စည်း မြို့များ၏ ခေါင်းဆောင် ဖြစ်သည့် မြို့လေ့လာသင်ယူ ကြရသည်။

မာ့ကစ်ဝါဒီကို တိုင်းစွာ လေ့လာသူများ က ကျသည့် ပျာအား တွင် ဝတ်ဆင်ရာ အခါ ပိုမိုမရှိရေး သားမျှ ဝိတ်ကူး ပေ၍ ဝါဒနှင့် အသိဉာဏ်ကင်းမဲ့ မှု များ ဖြစ်သည်ဟု ဆင်ကြသည်။ မဟုတ်ပါ။ ကျွန်ုပ်တို့ မင်းအပေါင်းတို့ ကျသည့် မြို့တော်လှန်ရေး သဘော တရားနှင့် တော်လှန်ရေးပေါ်လစီကို ပေါင်းစပ်သား ခြင်း ဖြစ်သည်။ ကျသည့် မြို့လုပ်ပါက မာ့ကစ်ဝါဒီအရန် ကာဗိုဒါဒီ၊ ဝဲဘရူး၊ ဝဲဘရူးနှင့် ဆွမ်းဘက်ဝါဒီ များ ဖြစ်သွားပေလိမ့်မည်။ မာ့ကစ်ဝါဒီတရား က လူတန်းစားတို့ကို အသဘောတရားနှင့် လက် တွေ့ ကို ခွဲခွဲ၍ မရသော တရားစည်းအဖြစ် ပေါင်းစပ်ပေး ခဲ့သည်။ ပထမအား အခြေအနေကို လက် ရှိအနေ အထား နှင့် ကိုက်ညီ မှန်ကန်ကြောင်း အပေးအနက် ပေါ်ပြသည် သဘောတရားတရားစည်းကို ချစ်မျက်အော် လုပ်သူ တို့ဖြင့် တော်လှန်ရေး ယာယီကျဆုံး မှု တို့နှင့် အသက်ဆိုင်ဆုံး ခြိမ်ဆန်စွာ မိမိကိုယ် ကို လိုက်လျောညီထွေအောင် လုပ်ရန် တော်လှန်ရေး အန် သေစိတ်ကူး ယဉ်မှုများ ကို အတတ်နှင့်ဆုံး ခြိမ် ဆန်စွာနှင့် "လက်တွေ့ကျသော" ပြုပြင်ပေးပေး မှု ဆီ ဦးလှည့်ရန်ကြိုးစားသူသည် မာ့ကစ်ဝါဒီတ ဦး မဟုတ်ချေ။

မာ့ကစ်ပေါ်ပြသကဲ့သို့ အခြိမ်းချမ်းဆုံး ကဗျာဆန် ဟန်ရှိသော (ဆော်သစ်မလူငယ် တွင် တင်ပြသကဲ့သို့) ဝိတ်ကူးပွဲစာရင်းများ မှုသည်

ကဗျာများအတွင်း မာ့ကစ်အနေနှင့် တော်လှန်ရေး ချဉ်းကပ်လာနေမှုကို မြင်နိုင်ပြီး ပစ္စည်း မြို့လှုပ်ရှား စားအား ၎င်း၏ရှေ့သန်းရောက်သော တော်လှန်ရေး ကွပ်ကဲရေးတာဝန်များကို အသိကို မြင်တင်လျှင် ဆို - နှင့် စွမ်းရှိခဲ့သည်။ နဂါးစိမ်းတို့ များ ကဲ့သို့ မာ့ကစ် အား မဟုတ် ကြသော ရုရှား ပညာတတ်များသည် တော်လှန်ရေးအကျဆုံး အချိန်ကာလများတွင် ပစ္စည်း မြို့များအား မတက်ကြွရေး ကျိုးစွဲစွာ ဖြင့် ရေစီး မြေကြောင်းအတိုင်း လိုက်ပါရေး ခေတ်ဆန်သော လစ်ဘရယ် ပါဝါဒီတို့ကဲ့သို့ ဆုံးအစိတ်အစိုင်း များ အား မပြောကိ၍ ရှိသော အထောက်အပံ့ပေးပေါ်လစီတရားကို သင်ပြကြရုံမျှတကား။

ဘုံအဖွဲ့အပေါ် မာ့ကစ်ဝါဒီ သံ ချက် များကဲ့သို့ မိမိထံပေးစာများ တွင် သရဖူဆောင်းအား ပေးသည်။ ဝိတ်ဖြင့် ကျသုံး သပ်ချက် များ ဝတ်စားရက် ရှား ဆိုရပင် ဒီမိုကရေစီ များ၏ နည်းစာများနှင့် နှိုင်း ကြည့်ကြည့်သည်အခါ အတူးပင်တန်းတိုး ရိပ်သည့် ၁၉၀၅ ခုနှစ်က လူ့လူနာ ဖြီးတွင် သူတို့အနေ ဖြင့် လက်နက်စွဲကိုင်မှုကို မလုပ်ခဲ့သင့် ဟု သူတို့က ကြောင်စွာ ကြွေးကြော်ခဲ့သည့် ပထမဆုံးအစိတ်သည် သူတို့ထံသို့ မာ့ကစ်နှင့် နှိုင်းယှဉ်လောက်အောင် ယိ ခ်မိချမှ ဖြစ်ပေသည်။ ၁၉၅၀ ခုနှစ်တွင် မာ့ကစ် သည် ပင်လျင် တော်လှန်ရေးကို ရပ်တန့်စေခဲ့သည်ဟု သူ ကအာရုံစိုက်အခြေ ကြောခဲ့သည်။

ဟုတ်ပါသည်။ မာ့ကစ်သည် လည်း တော် လှန်ရေးအား ရပ်တန့်အောင် လုပ်ခဲ့ပါသည်။ သို့သော် ပထမဆုံး လက်ထက် ကိုယ်တိုင် ဖြစ်ခဲ့သော ကျွန်ုပ်တို့ ယှဉ်ချက် တွင် ပထမဆုံးနှင့် မာ့ကစ်အကြား ကွာဟ မှု မည်မျှကြီးကြောင်း ကို ကြည့်ကြပါ။

ပထမတော် လှန်ရေး ဦးဆုံး ၎င်း၏အဖွဲ့ အစိတ်သို့ မရောက်မီ တပတ်အလို ၁၉၀၅-ခု နှစ်ကာ လတွင် ပထမဆုံးအစိတ်သည် ပစ္စည်း မြို့လှုပ်ရှား စား အား အပေးအနက် သတိပေးခြင်း မလုပ်ပဲ လက်နှက် ကဲ့သို့ စွဲရန်နှင့် လက်နက်တင်ဆောင်မှုနှင့် ဆိုင် ယှဉ် အပ်သည်ဟုသာ အတိအကျ ကြောဆိုခဲ့သည်။ သို့ စေ ကာ မူတလအကြားတွင် တိုက်ပွဲ ပေါက်ကွဲတောက် - ရောင်လာသည်အခါ ပထမဆုံးအစိတ်အနေနှင့် ၎င်း ၎င်း၏အရေးပါ မှု ဖြစ်ရလျှင် မြို့လှုပ်ရှားစွမ်းရည် ကျား တွင် ၎င်း၏အစိတ်အပိုင်း တို့ကို ဖွဲ့စည်းခဲ့သော အဖွဲ့များ နှင့် ၎င်း၏ဆက်စပ်မှုကို ကို ခွဲခြမ်း ရိပ်ဖြာ ရန်ရှိစဉ်











ပန်ကရတ်နှင့် ရုက်ဒီကယ်တက်များ "အသားစား" အတွက်ကြောက်မက်စရာကောင်းသော အယူအဆ တခုအဖြစ်အကျိုးပြုခဲ့သည်။

ပလက်စနော့ဇိက ဒီဇင်တာအဖြစ်အပျက် မှားအား ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံသမား ဒီမိုကရက်များ၏ သမ္မတများလုံးလုံးဖြစ်လာသော "ကျမ်း"တခု အဖြစ် ဆီးကျိုးဂုဏ်ခြံထားသည်။

ဟတ်ဂါဝါသည် "ပလက်စနော့ဇိကနှင့် ညွှန်ချက်အကျိုးအကြောင်း ရှိပေသကဲ့သို့။

မှန်သောအကြောင်း ပြချက်ရှိပေသည်။ ကျွန်ုပ်တို့သည် အရေးအခင်းပေါ်ပေါက်သည့် ယခင်မိကြောင်း ကြောမြီး မွှေးလှည့်ချက်ကမ်းပို့မှုနှင့် ဝိတ်ကျားယဉ်ရေးဝါဒထက် တကယ်၌ ဖြစ်ရပ်ဝါဒကို ဖိုဖိုလိုယားကြောင်း မှားကိစ္စ အကြောင်း ပြန်စိစစ် နှိပ်သည်။ မည်သို့ပင်ဖြစ်စေ သူက လက်နက်ကိုင် ပုန် ကန်မှု တခုဖြစ်သောဘုံအဖွဲ့ကို ၁၈၄၉-၅၀ နှစ်လ ၁၃ ရက်နေ့ ပါရီတို့ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သော ငြိမ်းချမ်းစွာ ဆန္ဒဖြူမှုနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပြခဲ့သည်။

ဟက်ကစ်သည် ချွန်ခြင်းပင် ၁၈၇၁-ခု ဗြိတိသျှ-ရက် ၇ ကျောက် မန်ဒားပြင်းပြင်းထန်ထန် သောက် ပြခဲ့သည်။

"အများအားလုံးကား စွားရွာနှင့်သာသာ အပါအည့် များ၏ အခြေအနေပေါ်၌သာ တိုက်ပွဲများ ဆင်နွှဲချလျှင် ကမ္ဘာသာ ဖိုင်းကို ဖန်တီးရန် အမှန် ပင် လျှပ်ကူပိုမိုမည်" ဟု သူရေးသားခဲ့သည်။

၁၈၇၀-ခုစက်တင်ဘာလတွင် ဟက်ကစ် က လက်နက်ကိုင်ပုန်ကန်မှုကို ဝမ်းနည်းစွာ အများတ ခု အဖြစ်ပေါ်တုတ်ခဲ့သည်။ သို့သော် လူထုများထကြွ လာကြသည့်အခါ ဟက်ကစ်အနေနှင့် သူတို့နှင့် အာဂျင်တို တက်ကွဲသည် တိုက်ပွဲဖြစ်စဉ်အတွင်း သူတို့ နှင့် အာဂျင်တိုဘာသာပင် ပူးပေါင်းသည်။ ၎င်းတို့ကို ဖျားရက် ဆန်သော ရုပ်ချစ်ကားများ ပြောလိုခြင်းမရှိ ခဲ့ချေ။ အခါအခွင့်များကို ကြိုတင်ပြီး ချဲ့ဝင်ကျစွာ တွက်ဆရန် ကြိုးပမ်းမှုများ၌ စားမှုသို့ မပဲ့ပင် မွှေးလှည့်ချက်ကမ်းမဲ့သော အသိပညာသာဖြစ်သည် ကို သူသိရှိနားလည်ပေသည်။ သူ့အနေဖြင့် အ ရာဝင်ဒီမိုကရက်တစ်ပုံစံတစ်ခုကို ထားသည်မှာ အလုပ် သမားကူတန်းစားသည်ကမ္ဘာ့သမိုင်းကို ဖန်တီး ရာ၌ သူ့အကျိုးအမြတ်ကို ဝမ်းနည်းစွာ ယူတိုက်ပါ

ထိုးထွင်းကြံဆခဲ့သည့်သို့သော် အချက်ပင်ဖြစ်သည်။ ဟက်ကစ်သည် ကမ္ဘာ့သမိုင်းအပေါ် ကြိုတင်ပြီး အများ အားလုံးကား စွား အခါအခွင့် များကို တွက် ဆန်အနေ အသားမရှိပဲ သမိုင်းကို ဖန်တီး ကြသူများကို ရုပ်တု ဖွဲ့မှုနေ့၍ စဉ်းစားသည်။ "ကြိုတင်မြင်ရန် လျှပ်ကူ သည်... သူတို့အနေနှင့် မပြုခဲ့သင့်" ဟူ၍ တာ များဖြင့် နေသော ပညာစာတိုက် နာမိန်းတုံးတဦး၏ ရုပ်တုသည် မှုမှနေ၍ မတင့် စားခဲ့။

မွှေးလှည့်ချက်ကမ်းသော အရေးတော်ပုံ၌ ဝင်လျှင် လူထုများ၏ ကမ္ဘာ့ သို့တိုက်ပွဲသည် ကျွန်ုပ်တို့အား အားပေးခြင်းပင် ဖြစ်နိုင်စေရန် နှင့် နေရာ ဖြစ်လာမည့်တိုက်ပွဲအတွက် သတိအား လေးစွာ ပေးရန် မရှိမဖြစ် ဖြစ်ပေသည့် အခါမျိုး သမိုင်းတွင် ရှိခဲ့ဘူးကြောင်းကို မှားကိစ္စနှင့် နားလည်သော ပေါက် နိုင်စွမ်းရှိပေသည်။

ပလက်စနော့ဇိကနှင့် ဟက်ကစ် ဟက်ကစ်ဝါ ဒီများသည် ဟက်ကစ် ဖြစ်ပွားမှု အချင်းနှိုးအားပေး ချရန်လိုလားကြသည်။ အတိတ်ကလေးနှင့် ပါတီသက် ရှိသူ၏ ဝန်ထမ်းချက် ကိုသာ သူတို့ ကြံသည်မှာ နာ ကိတ်ကို ဖန်တီးရန် သူတို့အတွက် အခွင့်ကို မူမယူဖို့ ကြံစေ။ ပြသနာကို နှိပ်နည်းခြင်းဖြင့် မြှားနား မလည်နိုင်ရုံသာမက နှိပ်နည်းသည့် ဆန်ကျင်ပေသည်။

ပလက်စနော့ဇိကနှင့် ဖြင့် ၁၉၀၅-ခု ဒီဇင်ဘာလနေ့က ပြင်းတိုက် ပြင်းတိုက် မှုများလုပ် ရ မည်" ဟု ပြောဆိုခဲ့သော ကျွန်ုပ်တို့ကို စဉ်းစားပင် မစဉ်းစားမိချေ။

သို့သော် အခု နောက်ဆုံးကလေးအဖြစ် တိုင်လက်နက်ကိုင်ပွဲအခါ မှားကစ် ဖွဲ့ထိုးအများ တခုလုံးအဖြစ် ယူဆထားသည့် သို့သော် မေ့လျော့ က် သားခြင်းမရှိပဲ ဟက်ကစ်ကိုင် ပြခဲ့သည့် မှားအတိ အကျအား ပြီး၌ ပြသပင် ဖြစ်သည်။

"အဆိုပါပုံစံသို့ ဆောင်စားများက" ပါရှိမြို့သားများအား တွက်ဆရန် လိုလား တိုက်ပွဲကို နှိုးဆော်ခဲ့သော တခုခုရှိရေး ကန် တင်မြေ ငြိသည် မှားကစ် ဖြင့် ဆက်စွာ နှင့် ခေါင်း သောင်အများ အကြောင်း အခွင့်ပေးခြင်း ထက် အလုပ် သမားကူတန်းစား ဒီမိုကရက်တစ်ပုံစံ သို့မဟုတ် ပြင်ကြံစားဆိုး ဖြစ်စေမည်။

ကျွန်ုပ်တို့ကဲ့သို့ ဆိုသည့် သူ၏ပေးစာ တွင် ဟက်ကစ် သို့မဟုတ် သူတို့သည် မှုများ အ







# စာတိုက်ပုံနှိပ်

## ဦးပိုင်လိမ္မိတက်

ဦးစိုးသည် ၁၉၆၀ ပြည့်နှစ်ဖေဖော်ဝါရီ ၂၀ ၁၉-ခုနှစ်နေ့တွင် ငြိမ်ဝပ်ပိတောက်ကုမ္ပဏီလီမိတက် ဌာနက "ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံစီးပွားရေးဦးပိုင်လိမ္မိတက်" (The Union of Myanmar Economic Holdings Limited) ဆိုသည်ကို ဖွဲ့စည်းဖွဲ့စည်းကြားနာခြင်းဖြင့် ဖြစ်ပေါ်လာခဲ့သည်။ အဓိကအားဖြင့် အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးရန်အတွက် ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။

- ဦးစိုးမားလှသော အစိုးရအဖွဲ့အစည်း
- ဦးစိုးမိုးမိုး

### ဧရိယာအရင်းအနှီး

ကျွန်ုပ်တို့ကုမ္ပဏီသည် ဝယ်ယူခြင်းဖြင့် အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။ အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။

ဦးစိုးမားလှသော အစိုးရအဖွဲ့အစည်းသည် အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။

ဦးစိုးမိုးမိုးသည် အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။ အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။

ယနေ့ကဲ့သို့ ဦးစိုးမိုးမိုးသည် အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။

အဆိုပါကုမ္ပဏီသည် အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။ အစိုးရကိုင်ပိုင်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဖြစ်သည်။

လုပ်ငန်းကိုင်ငံရေးအမည်	အစိုးရအဖွဲ့အစည်း (ကျွန်ုပ်တို့ကုမ္ပဏီ)	ပြည်ပ/စီးပွားရေးအဖွဲ့အစည်း (ကျွန်ုပ်တို့ကုမ္ပဏီ)	ပတ်ဝန်းကျင်
ပတ်ဝန်းကျင်အဖွဲ့အစည်း (၅)	၅.၀	၁:၂၀၀	
မြန်မာ့စီးပွားရေးဦးပိုင်လိမ္မိတက်	၁.၅	၁:၆၆၆.၇	
မြန်မာ့စီးပွားရေးဦးပိုင်လိမ္မိတက်	၂.၅	၁:၄၀၀	
မြန်မာ့စီးပွားရေးဦးပိုင်လိမ္မိတက်	၁.၀	၁:၁၀၀၀	







အရင်းအနှီးတရပ်ပင်ဖြစ်သည်။ မဟာစီးပွားရေး နယ်  
ပယ်တွင် အစွဲအတတ်ကြီးဝင်ကုန်တော့မည် အဖွဲ့အစည်း  
တရပ်ဟူ၍ အများက သိမြင်စေလိုကြသည်။

ဤအရင်းအနှီးသည် အာဏာနှင့်ပေါင်းစပ်  
ထားသော ဗျူဟာစရိုက်အရင်းအနှီးသာ ဖြစ်သဖြင့်  
အခွင့်ထူးအခွင့်ကောင်းများလည်း အများပြားစွာ  
ခံစားခွင့်ရရှိသည်။ အလယ်ဆုံး ဥပမာအနေဖြင့် ပြု  
လုပ်စစ်တပ်အဖွဲ့ရှိ များ၏လောကဗျူဟာအစဉ်အတိုင်း  
မှတစ်ဆင့် ဝန်ထမ်းပုဂ္ဂိုလ်တို့၏ စိတ်ဓာတ်ကို  
ဖြိုးစေရန်နှင့် ပြည်ပပြေးကြားရှိ စပါးစက်အဖွဲ့နှင့် စ  
ပါးများကို လက်ခံပြီး အုပ်စည်းပြီး ပြည်ပဝင်ရောက်  
ရရှိသည်။ သို့မဟုတ် ကုန်ပစ္စည်းများလည်း အခြေအ  
များရရှိသည်။ သေဆုံးစေလိုသော အင်အားကို ချိန်  
ကိုးပါးသည် ဆိုသော အခါ၌ သေဆုံးစေသော အင်အား  
လျက်သား ပါနေသေးပါကလား။

ဝန်ထမ်းတို့၏ အိမ်ထောင်ရေး၊ ပိုမိုပေါ့ပေါင်းကော မှု  
သည်သာမန်ဖြစ်ပေါ်တိုးပွားမှုသာ ဟုယူဆချင်  
အများကြီးများပေလိမ့်မည်။ အင်မတန်အခိုင်အမာ  
ကွဲသော အင်အားနှင့် နေရာအကြောင်းအရင်းများရှိနေ  
ပေသည်။ ထိုအခါ၌မူ ဗမာပြည်နိုင်ငံရေးလောက  
မှာ မတည်မငြိမ်ကသောင်းကန်းရှိလျှင်လည်း တာ  
ပြည်လုံးတွင် လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေးအင်အား စု  
များအားကောင်းဆိုးရှိနေသလို ပထမလအဖွဲ့မှာမူ  
နှစ်ခြမ်းကွဲထွက်သွားခဲ့ပေပြီ။ ဤအတိုင်း စစ်တပ်အ  
တွင်းမှ စစ်ဗိုလ်များ အနေဖြင့် ကိုယ်တိုင်အစည်းအ  
စည်းသပ်ကြည့်လိုစိတ်များ တဖြည်းဖြည်း ပေါ်နေသည်။  
နိုင်ငံရေးစစ်ပိုင်းတော်လှန်ရေးပင်တော့လျှင်  
ရှိသည်။ ပြောရလျှင် ရှစ်ခုနှစ်အာဏာသိမ်းမှုမှာ  
၆၂ ခုနှစ်အာဏာသိမ်းမှုအတွက် ဝက်စုံပြည့် လက်  
တိုက်ခြင်းဟုဆိုနိုင်သည်။

နိုင်ငံရေးအဖွဲ့အစည်းနှင့် သေဆုံး  
တိုင်းပြည်အဖွဲ့အစည်းနှင့် သေဆုံး  
မိမိနိုင်ငံရေးအင်အားစုတစ်ခုအဖြစ် ပြင်ထွက်ရပ်  
မြဲမည်ဆိုလျှင် စစ်ရေးအင်အားသာမက စနစ်အင်  
အားပါ ကျောထောက်နောက်ခံရှိ ဖြစ်သည်ဟုယူ  
ဆချင်ကြဟန်ရှိသည်။ သို့ရာတွင် မဟာမိတ် "နိုင်ငံ ရဲ့  
အာဏာကို အာဏာသိမ်းဆီးသိမ်းဆီးရာမှာ ငါတို့  
လည်းပါကယ် ဒါကြောင့်မို့ ငါတို့လဲပဲ အကျိုးအ  
မြတ်ကေ့ဘဲတားသန့်၊ ခံစားသင့်တယ်" ဟု ပုဂ္ဂိုလ်  
ဟန်ရှိသည်။ သို့ဖြစ်၍ ဒီမိုကရေစီနှင့် ( D.S.I )  
ခေါ်တပ်မှူးစီးခဲ့သော ကုန်ပစ္စည်းအရောင်းဆိုင်

များမှ အားထွက်လာရတော့သော စစ်ဗိုလ်များသည်  
ဘီအီးဒီစီကို တည်ထောင်ခဲ့ကြခြင်းဖြစ်သည်။ ထို  
ခဏအရင်းအနှီးယူရာတွင် စစ်သားများလက်ထဲ  
မှလွတ်မြောက်ယူသည့်လည်းပါရှိသည်။ သို့သော်  
ပြည်ပလွှတ်ဖြိုးဆက်သွယ်ခြင်း ဟု မှတ်တော် ကောက်  
လာဘသာမက အခြားသော အခွင့်အရေး ( လက်  
ဝေခံစားခွင့် ) စသည် အခွင့်ထူးများကို ခံစားရ  
သူများမှာ မူလက တစ်ဆင့်တစ်ဆင့်ပိုင်း မှအရာရှိကြီး  
များသာဖြစ်ခဲ့သည်။

ဘီအီးဒီစီ ကို ဦးစီးသော စစ်ဗိုလ်များ  
က နိုင်ငံတော်နှင့် နေရာပေးပေးပေးပေးပေးပေးပေး  
ဆန်လောအောင် ကျင့်ကြသည်။ နိုင်ငံခြားမှ နိုင်ငံရေးစီ  
ပွားရေးအင်အားစုများနှင့် ဆက်သွယ်မှု၊ နှီးနှေးမှု ( အ  
သုံးသဖြင့် ဂျပန်နိုင်ငံရေးလောက - စီးပွားရေးလောက  
နှင့် ရင်းနှီးမှု ) ရှိလာအောင် ကျင့်ကြသည်။ ယခုတော  
လောမဲဆွယ်မှုများတွင် ဂျပန်ပြည်နိုင်ငံရေးစီပွား  
လောကမှ အာဏာပိုင်များ၏ စောင့်ရှောက်ခြင်းကို ပိုင်း  
ဘိုင်းအားသာချက်ကောင်းအဖြစ် ဘီအီးဒီစီဟောင်း  
များက တောတောင်တောင်ရုံးနေကြသည်ကို တွေ့ရသည်။

သို့သော်... စစ်အုပ်စုတို့ နိုင်ငံရေးစစ်  
မြေပြင်သို့ ထွက်လာရာတွင် ငင်းဝင်အတွင်းရှိ ပွေး ရှာ  
ပါရောဂါကို မကွဲကွဲ နှိပ်ထွက်ခဲ့ခြင်းသာ ဖြစ်သည်။  
ယင်းရောဂါမှာ အခြားမဟုတ် စစ်အုပ်စုအတွင်း၌ စစ်  
အုပ်စုများ သပ်မဲကွဲနေခြင်းပင်။ ဘီအီးဒီစီပေါ်ခြင်း  
သည် ပိုမိုလျင်လျင် စစ်အုပ်စုအတွင်း၌ ခိုင်ခုန်နေ  
ဝင်းတည်းတည်း ပြည်တွင်းပြည်ပပင်ပန်းများ နှင့် ငွေပေး  
ဝနေခြင်းကို မတွေ့ရသေးဘဲ နောက်အုပ်စုတို့ ပျက်  
ပိုင်းစာစီစဉ်ခြင်း ဖြစ်သည်ဟု ဆိုကြသည်။ ထို့  
ကြောင့် ဘီအီးဒီစီကို နှိပ်နှင်းနေသော အင်အားစုများ စီ  
စပါးပေးပေးရန်သည် တစ်ခုတည်းဖြစ်သည်။

ထို့ကြောင့်... ၁၉၆၂ ခုနှစ်အာဏာသိမ်း  
ပြီးသည့်နောက် ဗိုလ်ချုပ်ကြီးနေဝင်းက နိုင်ငံ စစ်  
အာဏာကို လက်ခံပြီး အုပ်စည်းစီမံပြီး အခြားနိုင်ငံ  
ရေးအင်အားစုများကို နှိပ်နှင်းခြင်းနှင့် အတူ စစ်တပ်  
အတွင်း၌လည်း အခြားသော စစ်အုပ်စုဝင်များ ကို  
လည်း အပြတ်နှိမ်နှင်းတော့သည်။ တာဝန်ပေးခြင်း  
ခြင်းသို့ နှစ်ကောင် မအောင်တော့ဘဲ ပျက်စီးခြင်း ဝါ  
ပယ်သာ... သို့သော် သူသည် " ကျွန်ုပ်တို့တော့ဒီ  
လောက်တော့ပဲ ပါးစပ်သာသာတော့ အကုန် ကောင်း  
ထွက်ပစ်မှာပဲ " ဟု ဆိုပြီး သေဆုံးခြင်းအဖွဲ့အစည်း တာ



စတုရန်းထုတ်ပြောခဲ့သည်။ သို့ဖြင့် အထက်တွင်ပြောခဲ့သော  
အိအိ၊ ဒီဒီ၊ အင်၊ စကား စသည်တို့ပင် အားလုံး  
"ပြည်သူ့ပိုင်" စာမျိုးတွင် ပါသွားတော့သည်။  
ဦးနေ့ အကြောင်း၍ မြင့်ပေါ်ပေါက် ခဲ့  
သော အသောက်အားပွဲများ နိုင်ငံရေး အကြောင်း၍ နှိုင်း  
ကြောင်း၍ များစွာ သွားရခြင်း ပါတကား။

အကြောင်းအရာအားလုံးပင်

ဦးမိမိအစွဲရော သွားပေါ်ကြောငြားသည်  
ဖြစ်စေ၊ မကြောင့်သည်ဖြစ်စေ ကျိန်အဖွဲ့အစည်း  
ကိုတည်ထောင် လိုက်ခြင်းကြောင့် အောက်ပါအ ကျိုး  
ဆက်များ ဖြစ်ထွန်းလာပေလိမ့်မည်။ သူတို့၏ရည်  
မှန်းချက်ပစ္စည်းဆိုနိုင်သည်။  
စီးပွားရေး... ကော်လျန်တောင်စီ နှာ  
မည်ပဲခံခံ မသော နာမည်ပဲခံခံ နိုင်ငံများ တစည  
ဒါမဟုတ် အခြားနာမည်ကခုပဲခံခံ နိုင်ငံတော်  
အာဏာကို စစ်တပ်ဖြင့် သိမ်းယူသွား ချိန်ကွင် စစ်  
ပျူရွှေက ရက်များ၏ စီးပွားရေး အတွက် အစစ အချာ  
အာမခံချက် ရှိနေသည်။ ပြည်တွင်းပြည်ပ ဖြစ်ရက် သ  
လိုရ်း နှိုင်းမြှုပ်နှံကြသည်။ ဖြိုက်ရုံအစဉ်းရှင် ဖြိုက်  
ရုံ နိုင်ငံ နှင်ဆက်သွယ်နိုင် သည်။ ဖူးချင်သလို ဟက်  
ဖူး၊ စတုရန်းပြောချင်သလောက် ထုတ်ပြောနိုင်သည်။  
စေတနာပုံးပိုင်နေကြသည်။ ထို့ပြင် "ဦးငံရေး၊ ယေဝင်  
ဥပဒေ" ဆိုသည့်မျိုး အပါအဝင် သူတို့တင်သလို ဥ  
ပဒေများ ထုတ်ပြန်ပြီး ဖြိုက်သလိုပဲ စားနိုင်ပြသော  
သည်။

ဆိုသော် သူ့အစွဲပင်အစွဲ ရုပ်စင် သို့  
အာဏာကိုရမည် မှာပင် ဖြစ် ဟောသောအခါတွင်မူ ယ  
ခင် အစွဲအရေး ဖြိုးများ အတွက် အာမခံချက် များ  
နည်းလာ နိုင်သည်။ ထို့ကြောင့် စစ်တပ်အစွဲအစွဲ  
တခုလုံးအတွက် စီးပွားရေး အရ ပဒေ တသောင်း နား  
နိုင်သော သစ်ပင်ကြီး တစ်ခုမျှ လိုလာသည်။ အနည်း  
ဆုံး ခြေမမြဲတောင် လက်တော့မြေစေမည်။ ကျ သို့  
သောဟာကွက်ကို ပြည်ဆည်းရန်မှာ ကိုပိုင်လက်ထဲ  
အာဏာရှိကုန် စီစဉ် ဖန်တီးရုံချင် အလွယ်ဆုံး အာ  
ကောင်းဆုံး မဟုတ်လား။

ထို့ပြင်ကျိန် ဦးမိမိအောက်ကိုလက် ခြေ  
ထိုးပြီး စစ်တပ်များ အနေဖြင့် ငှင်းဘို နည်းမျိုး စုံ  
ဖြင့် ရှိထားသော "ငွေမည်" များကို "တရားဝင်"  
အောင် ပြုထုတ်နိုင်ပေတော့မည်။ ယခင်လိုထိလက်

မှတ်တမ်းရန် လိုချင်မှု မပြုလာမည်ဖြစ်သည်။  
နိုင်ငံရေး... များစွာ သိမြင်နေသည့် အ  
ချက်အချက်များ ယခုနောက်ဖိုး သူတို့တပ်တွင်း နှိုင်း  
လိုမျိုး ကြားသတက် များကြားလာသော မသလ  
တစည နှင့် ငြိမ် / ဝိဆန်းကျင်ရေး နိုင်ငံရေး ဦးကြား  
မျှကို ဘိုင်းဇိုင်း သွားစေရေး ဆိုသော ရည်ရွယ်ချက်  
ဖြစ်သည်။ ထိုစဉ်း ဝိသနာပိုင် စသည့် နိုင်ငံများ မှ  
စစ်တပ်စွဲများ လုပ်ကော့ရှိသလို အောက်ခြေကို စား  
ငွားစား ကျန်ငလေး များ နှင့်ချေး သိပ်ရန်စီစဉ်ခြင်းပင်။  
နောက်ပြီး မူလက ကြေးစား ဆံဆံလစာ  
ဆိုသည့်အနောက်အတိ တခုထဲနှင့် ဖွဲ့စည်းထားသည့်  
စစ်တပ်အား စည်းလုံးစေရန် နောက်တပ်သံ ယော  
ဒေအခြေအတိ တခုထပ်ဖြည့်လိုက်ခြင်း မဟုတ်  
ဆိုနိုင်သည်။ တပါဝီတွင် ကပ်ကဲဗျာပဲဆက် ရှိရှိ  
ကပ်အပြင် များပဲရှိရှိ အားလုံး ကာဗျာထိစီး၊ တာခရီး  
ထဲသွား ချည်ပဲ။ ထို့ကြောင့် စစ်တပ် စုတ်ပင်မီးဖို  
ဖို ကာသွား၊ တာသံ၊ တာမိန်ကို နာခံရန် အခြေအသင့်ရှိ  
ရေး ဆိုသော ထိတ်တိတ်ကို ခံစားခွင့် ပြုပြီး ရှိကုန်  
ပေးနေခြင်းလည်း ဖြစ်သည်။

ထို့ပြင် မြည်သူ့လူထု၏ ကပ်ပေါင်း စုံ  
ဆန်ကျင်မှု၊ မကျေနပ်မှုတွေ ပြင်းထန်သော ဖြစ်  
ထန်လာပြီး စစ်တပ်စွဲအဖို့ အထီးကျန်ဖြစ်သထက်  
ဖြစ်လာချိန်တွင် ယိအင်အားကို နည်းမျိုးစုံဖြင့်  
အားဖြည့်ပြီး သေတော်ညံ့သည် လုပ်ရပ်တ ခု  
လည်း ဖြစ်သည်ဟု ဆိုနိုင်သည်။

အရေးကြီးသည့် နောက်အကြောင်း က  
ကြောင်းမှာ နောင်မှာပေါ်ပေါက်လာ နိုင်သည့် အရပ်  
သားအစွဲရောပေါ်တွင် စစ်တပ်စွဲနှင့် စစ်တပ် က  
ကပ်စွဲ၌ မားမား ကြီး မိုးနေနိုင်တောင် ဖြစ်ဆင်နေ  
သည် အစီအစဉ်များ ထဲမှတခု ဖြစ်သည်ဆိုသည်  
အချက် ဖြစ်သည်။ နောက်အစွဲရောပေါ် စစ်တပ် စွဲ  
နှင့် စစ်ပျူရွှေက ရုစီယန်သွား မှာ စစ်ရေးအရ  
(ထို့ကြောင့် နိုင်ငံရေးအရပါ) မည့်မချင်သော အ  
သိအမြတ်ပြုရသော အင်အားတရပ်သာ မကတော့  
ပဲ စီးပွားရေးအရပါ အသိအမြတ်ပြုနေရာပေး ရ  
သည့် ဘုဒ္ဓမြို့မျိုး ဆိုက်လာပေးရမည်။ ကုန်ပေး တ  
တောင်ဆိုသည်မှာ (နောင်မျိုးများ လာမှာကိုမည်  
မကွက်ကျင်ပင်) မဟာပြည်က သာသနာထိုးထိုး  
တွက်ထားသည့် အမျိုးသား ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ဝန်  
တောင် မူတန်ဖိုး နီးပါး မဟုတ်လား။











တကယ်တော့ "ဦးဖြင့်" လိမ်တက်နေပြန်/ပိ  
တို့စစ်အုပ်စုက တည်ထောင်လို့ကံသည့်ရည်ရွယ်  
ချက်ထဲတွင် စစ်တပ်စာချုပ်ကြီးများ ကာဘာလိက်ဖြင့်  
မှ ညွှန်လှုပ်စာချုပ်ခံသာ၊ ရှေးမှူး၊ တပ်သားများ၊ နေ  
ယခင်ရှိပြန်ပြီးအရင်း ပြုစောသွေးစွတ်ရေး၊ စသည့်  
တို့အဖို့လုပ်ပိုင် ငြိမ်း ဖြစ်နေသည်။ ကောက်ခြေတပ်  
ဒူးတပ်သားများ၊ အာဝဏ်တို့ စသောပုံစံ စာပေး ဘဝမှ  
ဖြင့်တစ်မည်ရည်ရွယ်ချက် လုံးဝမပါပဲပေ။

အခြေခံအုတ်မြစ်ကောင်းသည်မှာ လူမှုပြစ်  
မှစစ်အုပ်စုသည် လူ့တပ်သားများအား နိုင်ရေး  
ဖျက်စားခြင်းကိုတော့ စားခြင်းဖြင့် သီးခြားပြော  
တာကိုတော့ စားပေး ခွင့်ပြုသည်။ ဒါနဲ့ များလှတု  
က ပြေးစားတပ်ဟုခေါ်တော့မည်မှာ နာပြုသည်။  
ဟုတ်ပါ။

အခြား နိုင်ငံများသို့

ယခုကဲ့သို့ စစ် ဗျူဟာရှင်များကစီးပွား  
ရေးလုပ်ငန်းများ လောက် ချုပ်လှည့်လာပြန်ခြင်းမှာ ခုတ်  
ယူကာစစ်တပ်ကိုင်ပိုင်၊ မငြိမ်း ဖြစ်သေးသော နိုင်ငံ  
များရှိ စစ်အုပ်စုများ၏ ဆုံးဖြတ်သော နိမိတ်မ  
တို့နှင့် သည်။ ကျ်သည်ကိုယ်ပိုင် နိုင်ငံများ ဌာနကြော  
ကာ စစ်အာဏာကပ်စီးပွဲများ ဖြစ်ပွားခြင်း နှင့် သည်  
တိုက်ရိုက် ဆက်စပ်သွားတော့ နိုင်သည်။

ကပ်ယူကာ ချုပ်ငြိမ်းသော ကိုလိုနီထမ်း  
ပိုင်အောက်မှ မလွတ်တလွတ် နိုင်ငံများတွင် နယ်ချဲ့သ  
မားများ၏ ဖန်တီးချက်ကြောင့် အစိုးရ သာ စည်းကမ်း  
ညီညွတ်ရေးမှာ အစည်းပြေနေရေးနှင့် သည် အပြင်  
အမျိုးသားစီးပွားရေးများသည် ပြု နိုင်မောင်တင်  
မှုမရှိဖြစ်နေတတ်သည်။ အာဏာမှ နေရှင်လူတန်း  
စားအနေဖြင့် တိုးမြှင့်တိုးတိုးတိုးတိုးတိုးတိုးတိုးတိုး  
နိုင်ခြင်းမရှိသည်ကများသည် ကျ်သို့သော အခြေ  
အနေအောက်တွင် စစ်ကပ်များ၏ ခြေလှမ်းများသည်  
စစ်တန်းလျားများ အပြင်ကပ်သို့ရောက်ရှိလာသည်။  
၎င်းတို့သည် ဝန်ကြီးများရုံးတိုက်သို့ ရောက်လာသ  
လို စင်တယ်ယူယာရေးလွတ်များသို့ သည် ရောက်  
လာတတ်သည်။ မကပါ။ ချုပ်ငြိမ်းပါယ်များကို မရ  
အချတပ်သိမ်းခြင်းတို့ကိုလည်း သုံးတပ်ကြွတော့  
သည်။

ကျ်အစည်းအရာမျိုးကို အာသာ ကျ နေ  
သော အစိုးရ နိုင်ငံကြီးများမှ အပ အခြားသော ကို

လိုနီကိုင်၊ ယခုသေချာစွာ ချုပ်ငြိမ်းပိုင်ခွင့်၊ ပိုမို တွင်  
တွေ့ရသည်။ အထူးသဖြင့် စစ်အုပ်စုများ အင်အား  
ကြီးသော ကြောသော အာဏာကပ်စီးကြသော အင်အား  
အင်အားရှိကပ်စီး အာဏာကပ်စီး နှင့် မဟုတ်သည့် အင်  
အင်အားရှိကပ်စီး နှင့် အင်အားရှိကပ်စီးသည်။

စစ်ဗျူဟာရှင်များအနေဖြင့် စစ်ဗျူဟာ  
ကရုဏာစီးပွားရေးလုပ်ငန်းကပ်စီးပေးသော အာဏာ  
ဖြင့် နည်းနည်းနည်းနည်းနည်းနည်းနည်းနည်းနည်းနည်းနည်း  
စီးပွားရေးကို နည်းသော အာဏာကပ်စီးပေးခြင်း ခြင်း  
ဖြစ်သည်။ ဥပမာ ဦးနေဝင်း၊ ဦးစိုးလေး၊ ကားဖို ခု  
တို့၊ မှားတိုက် စသည်။ နောက်တစ်ခုမှာ ကျ်  
ဦးဖြင့် လိမ်တက် လိုသို့သော အာဏာကပ်စီး လိုက်  
ရေလောင်းခြင်းမျိုး ဖြစ်သည်။ အဲဒါကို နိုင်ငံမှကောက်  
ပါ ဥပမာကို ပြသည်။

အဲဒါကို စစ်တပ်၏ ခံနိုင်ရည်အဖွဲ့ သည်  
၁၉၇၆ ခုနှစ်တွင် RSGS ခေါ် ယင်းနှင့် ခွဲခွဲမျှအားဖြင့်  
ခံစားမှုစနစ်ဆိုသည့် အစိုးရအဖွဲ့တစ်ခုကို ခုတ်ထောင်  
ခဲ့သည်။ တည်တော်သည် အင်အားရှိသည့် စစ်ဗျူဟာ  
လိုစဉ်က အင်အားရှိ နိုင်ငံအပါအဝင် အိန္ဒိယနိုင်ငံ  
နိုင်ငံများ နိုင်ငံရေးပါမီ များ နှင့် လူတို့များ က ဆန်၊ ဝေဇင်  
နေသော သမ္မတဟု ကိုယ်ချမ်းတို့ နှင့် နေသည်။  
စစ်အုပ်စုလုံးကို စစ်တပ်အာဏာရှိများကို စစ်တပ်  
က လောက်ခံလာကြစေရန်ဖြစ်သည်။ သည် အတွက်  
မားကိုယ်က အစိုးရကြော်ငြာစာတရားရုံးတို့ကို ခေါ်  
အိန္ဒိယနိုင်ငံ ဝိတိုသန်း ၂၀၀ (အင်အားရှိ နိုင်ငံအား  
နီးပါး) ကို စစ်ခင် ခံနိုင်ရည် သက်မှတ်ပြီး နေပြီး မ  
တည်ငံပေးခဲ့သည်။ ဆိုခြင်းကဲ့သို့ အစည်းအရုံး၏ အ  
စိုးရအဖွဲ့အတွက် စစ်သားပေး ၁၅၀,၀၀၀ ကို ဖ  
လစာထဲမှ ချဲ့လို့သည်။ သည် နှင့် ဖြစ်ပါက ခွဲ  
သည်။ ၎င်း၏ ပိုင်းခွဲ မှုတစ်ခုမှာ ၁၉၈၃ ခုနှစ်  
တွင် ပီအို ၉၅၄-၄ သန်း ရှိခဲ့ရာမှ ၁၉၈၅ ခုနှစ် သို့  
ရောက်သောအခါ ပီအို ၂,၅၀၆.၀ သန်း ဖြစ်လာသည့်  
၅.၅ နှစ်အတွင်း ၁၈၃.၈% တိုးပွားလာခြင်း ဖြစ်သည်။

ကျ်အစည်းအရုံးသည် ငြိမ်း/ပိစစ်တို့  
ကပ် ကိုသို့ပင် ရှေ့အစိုးရအဖွဲ့ကို ကိုယ်ကြီး ဦးဖြင့်လှုပ်  
ငန်းများကပ်စီးခဲ့သည်။ မူပိုင်အခြားကပ်စီးကြီး  
များ၊ လှုပ်ငန်းကို နိုင်ငံကြီးများကို ရှေ့ပေးပေးခြင်း  
များကပ်စီးရာမှ နောက်ပိုင်းတွင် ရှေ့ပေးပေးပေး ပု  
ခြင်း၊ နိုင်ငံကြီး ဖြစ်နိုင်ခြင်းများ အစိုးရအဖွဲ့ကပ်စီးလာ  
ခဲ့သည်။ သို့မဟုတ် နိုင်ငံကြီးမှ အစ ပက်ပက်ပက်ပက်







ဝင်္ဒု အကြီးဆုံးသော လက်ဝါးကြီးအုပ်ဒါရုံးရှင် အုပ်စုကြီးဖြစ်လာကြောင်း "အစားဝင်" ကမူည်းဆိုပြီးပြန်  
လာပေလိမ့်မည်။

စာမျက်နှာ ၁၅ (၂၇၈၆၆)၄။  
မူဝှံကို စိုးရွံ့သည့်အမြင် ကျဉ်းကြောင်းသည် ၄ လ  
တန်းတွဲ အစဉ်ကို ပေါ်ပြသည်။  
၁၁။ ဤကား သင်္ကေတကျေး ၁၃ ကဉ်းဖြစ်သည်လောက်  
ပင်ကောင်း - ရှာလ်းရင်က ပျံ့ပြင်များထဲမှာ "ပညာ ခြံ  
သုတော်ကောင်း" ကိုရည်ညွှန် ခြွင်း ဖြစ်သည်။  
ကြောက်တတ်သော၊ သတိအားနည်း ကြီး

သော သတ်သတ်လွတ်စားသော လူတို့ ကို  
ပေါ်ကျူးသည်။  
၁၂။ ကားလ်မတ်စ်၊ နော်ဒရ်အန်လင်၊ လက်  
ပျွေးစင်ပေးစာများ၊ နော်စကိုထွက်၊ စာမျက်နှာ  
၃၁၇-၃၉

"ဇာမုတောင်းခံခြင်း"

ဤ အကျမ်းခံချား -  
ပါလီမန် လုပ်ငန်းစဉ်၊ ကမ်းစဉ်၊ ပေါ်လစီများကိုပြည်  
သူလူထုအား အသိပေးရန်အတွက်၎င်း၊ ပါလီမန်နှင့် ပြည်သူ့အဖွဲ့  
တော်သားများအား ပညာပေးလမ်းညွှန်ရန်အတွက်၎င်း၊ ပြည်သူ့  
အာဏာကျွန်ုပ်တို့အတွက် ကျင့်ပုံမှန်အကျင့်ဆက်လက်တတ်  
ပွားမည်ဖြစ်ပါသည်။  
ဤကြောင့် ဗမာပြည် ပြည်သူ့နိုင်ငံရေးစနစ်အား နှစ်  
လိုင်တော်လှန်ရေးအောင်ပွဲခံရေးကို အထောက်အကူပြုစေမည် -  
မဟက်စ်စတီ၊ ဂရိနှင့် ဂရိ၊ မော်စီတို့နှင့် အထူးအခေါ်အဝေါ်အဖြစ် ခံ  
သော အရေးအခေါ်ရေး၊ နိုင်ငံရေး၊ စစ်ရေး၊ စီးပွားရေး၊ လူမှု ရေး  
ဆိုရာသဘောတရားရေးဆောင်းပါး၊ ပညာပေးစာတန်း၊ သူတော်  
သန်ပြုစေချက်၊ လေ့လာရရှိချက် စသည်တို့ကို ရှိသော်လည်းကောင်း၊  
ရှိလျှင်ပါသည်။  
ဇာမုများကို ပြည်သူ့အာဏာတာဝန်ခံအဖွဲ့၊ ပါလီ  
မန်နှင့် လက်ပူပေးဖို့စေလိုပါသည်။

ကတည်းအဖို့  
ပြည်သူ့အာဏာ ရှာနယ်။



မကောင်းသမျှဘေးဒါဂက်နှင့်ချည်းပဲခံပေရော့လို့

ငြိမ်ဝိပဓိအစိုးရကုန်ရောက်တက်လာမဲ့အစိုးရအပေါ်

အတင်ပခုံးပြောင်းလက်လွှဲပေးလို့ကံမဲ့သူတို့ရဲ့မနိုင်းဝန် ~

# အန်စပါး

# ပြဿနာ

ရွေးကောက်ပွဲအပြီး တက်လာမဲ့အစိုးရ အ  
နေပြင်သား သန်တို့ကဲ့ ခင်ခင်ချမ်းမြေ့ကြောင်းကို  
အစဉ်မှာ မည်ကဲ့သို့ဖြေရှင်းကြမည်ကို စဉ်းစားသည့်  
ပါသော်လည်းကောင်း၊ ငြိမ်ဝိပဓိအစိုးရရဲ့  
စီမံကိန်းနဲ့ အကွာအေးဝန်ကြီးဌာန ဝန်ကြီးဌာန များ  
ကြီးသောအထက်က ၂၀.၉.၈၉ နေ့မှာ ပြည်တွင်းပြည်  
ဝ သတင်းစာသတင်းကဲ့သို့ ကြားရသလိုပင်။

သူ့ဘာမကပါဘူး၊ ငြိမ်ဝိပဓိ အစိုးရရဲ့  
စနစ်ကဲ့သို့ ငြိမ်ဝိပဓိပြော မှတည်ဆောက်ရေးအဖွဲ့  
၂၀၀၄ ဝိုင်းမျိုး ဖြစ်ခဲ့ရုံနဲ့ နှစ် ၂၀၀၄ နှစ် ၂၀၀၅  
နေ့မှာ အာဏာရဲ့ ဖွဲ့စည်းပေးရေး အဖွဲ့များကိုဖြေ  
ရှင်းပါကြောင်း ရွေးကောက်ပွဲအပြီး ဝိုင်းတို့အာဏာ  
ရရှိခွင့်နှင့် စပါးပေါ်ခန့်ခွဲ ဝန်ကြီးဌာနကိုဖြေရှင်း  
ရေးအဖွဲ့ ကြီး မြို့ပေါ်တက်ဖို့ ဝိုင်းတို့ပြောခဲ့ရုံမှာ  
ဖြစ်ကြောင်း။ နိုင်ငံရေးပါတီအဖွဲ့အစည်းများက  
ဆန့်ကျင်ပြီး မြို့ပြုပြင်ရေးကို လက်ညှိုးတစ်ခု ဝိုင်း  
ပုဂံနဝဘာသာ "ယက်လက်ညှိုးတစ်ခုကြီး ကံရွေး -  
တွေ့သလိုဖြစ်နေကြောင်း" ပြောပြီး ရွေးကောက်ပွဲ  
မှာထင်ရှားစွာဖြေရှင်း အရေးခံမိ နိုင်ငံရေးပါတီတွေ  
ကို ငြိမ်းငြောက်သလို လွန်သလို ပြောကြားလို့ကံ ပါ  
သေးတယ်။

ကလေးသံထဲတွင်လာတဲ့ သူတို့နှစ်ယောက်  
စလုံးရဲ့ စကားတွေဟာ အပိုင်နဲ့လှိုင်နေတဲ့ငြိမ်ဝိ  
စစ်အစိုးရရဲ့ 'သားရဲဂုဏ်'၊ 'ကထိကလာကာ မြစ်  
ကြောင်း ဝိုင်းနေပါတယ်။ သူတို့ရဲ့ ပြောဆိုချက်ဟာ  
ဘာကိုပေါ်ပြနေပါသလဲ။ သူတို့ပြောဆိုချက်မှာ  
တို့ ဆန့်ဝါးပြဿနာကို ဖြေရှင်းလို့မရဘူး၊ နောက်  
တက်လာမဲ့အစိုးရရဲ့ ငြိမ်းငြောက်လို့ကံတာပါ ပဲ။

မဝင်ပုံကို ကိုင်သားခါဖြီး မခင်တွေ့တော့၊ နာကွဲလက်  
နဲ့ တိုလူကိုဘို့ချင် ဒီလူကိုဘို့ချင် ဖြစ်တော့လူလို့ပဲ။  
ငြိမ်ဝိပဓိ အစိုးရဟာ ဆန့်ဝါးပြဿနာ မနိုင်းဝန်  
ကို လက်ညှိုးထိုးပြပြီး နောက်တက်လာမဲ့အစိုးရ ကို  
'ငါ့ကွဲလား' မင်းတို့တက်လာရင် ဒါကြီးတွေ ချွေချွေ  
ရမှာပဲ။ ကိုင်ဘို့ဘာပြင်တားပေရော့... မင်းတို့ကံဖြေ  
ရှင်း နိုင်မလား၊ ကြည့်ကြသေးတာပေါ့။ ကျွန်ပြော ရှေ့  
တို့ ပုံမျိုးပါပဲ။ နောက်တစ်ချက်ကလဲ ဒီဆန်စပါး ပြ  
ဿနာကို သူတို့မဖြေရှင်း နိုင်ပါဘူးလို့ စန့်ခမ်းကံတာ  
ကံဖြစ်ပါတယ်။

ဆန်စပါးပြဿနာဆိုတာ ဆန်ရွေးဖော်  
နဲ့ကံအောင်တက်ဖို့ လူတွေမမြင်မသက်ဖြစ်မဲ့ပြဿ  
နာ။ ဝိုင်းပြည်ထဲမှာ ဆန်ပြတ်ကတ်လို့ လယ် သ  
မားတွေအပါအဝင် ပြည်သူလူထု တမင်းတော်ကြီး  
ဘုံကွဲဆန်ကွဲလာမဲ့ပြဿနာ။ ဆန်ကိစ္စအပေါ် မူ  
တည်ပြီး သူတို့ကိုပြည်တွင်းက ဆန်ကွဲရုံမက  
ကမ္ဘာ့အလယ်မှာ မျက်နှာမူလက် လက်သိက္ခာကျစေမဲ့  
ပြဿနာ။ နိုင်ငံရေးပါတီအားလုံးကပိုင် မြီး လက်  
ညှိုးဝိုင်းဝေဖန်ဖြစ်တတ်လာမဲ့ ပြဿနာတွေဖြစ် ရုံ  
မက၊ တဖက်မှာလဲ ကယ်သမားတွေအား ဆန်စပါး  
တွေ မတရားလွယ်ကယ်ယူရမိကိစ္စ၊ နိုင်ငံခြား  
ငွေရရှိရေးအတွက် အရေးတကြီးကုန်ရမဲ့ကံ ဇွာ  
ကံဖြစ်နေပါတယ်။

ပြည်သူလူထုဘက်မှာတော့ ဆန်ရွေးဖော်  
ခေါင်ခိုင်ကို မောင်းမိုက်မှာ ခုကွဲတွေ ကြရမဲ့ဘဝကယ်  
သမားတွေအဖို့မှာတော့ ဆန်စပါးကို မတရားသွေး  
စွမ်း လွယ်ကယ်ယူတာခံရဖို့ ဝမ်းစာပါပြတ်  
လပ်ပြီး ဖေါင်စီးချင်း ရေထဲသလို လယ်လွယ်ချင်း  
ထမင်းငတ်ကြရမဲ့ ဘဝမျိုးပါ။



ဇွန်/ဝါဒစာရီးရဲ့တက်လာတာကြောင့်မှာ ပဲ  
နောက်ကျန်ခဲ့သေးတာကိုလည်းကောင်း၊ ပြီးထွက်ထိပ်  
တိုက်ရင်ဆိုတိုက်ရတာကလေးနဲ့ဆန်စပါးပြဿနာ ပါ  
ပဲအင်္ဂလိပ်တွေနဲ့ လူထုကိုဖိနှိပ်ဖို့၊ လူထုငြိမ်သွား  
အောင် လုပ်သွားအောင်၊ ပိတ်ပြားသွားအောင် ငြိမ်ပိတ်  
စစ်အစိုးရက ပြည်သူ့ကို သတ်ဖြတ်၊ မမ်းဆီး  
တောင်ချစ်တာတွေနဲ့ ငြိမ်းနေရမ်းနေတုန်း ဆန်  
ပြဿနာကို ဖြေပျံ့ရောင်းဖောက်ဆိုသလို သူတို့ ကြံ  
တွေ့လိုက်ရပါတယ်။ ဒါကြောင့် ဒီပြဿနာကို ဖြေရှင်း  
ဖို့ ရှာဖွေကြား "၁၉၈၈ ခု ဒီဇင်ဘာလက ဖြီးနေ သ  
အထိ ကုန်ဈေးနှုန်းကျဆင်းရေး ဖော်ပြချက်များ  
ဖို့ဖြိုး၊ ကုန်သည်ကြီးများ နဲ့ ပူးပေါင်း တောင်းဆို  
ရန်ကြိုးစား" ဆိုကြတယ်။ ဒါပေမဲ့ "အောင်မြင်မှုမရှိ  
ခဲ့ဘူးလို့ ဖိုက်ဖျားကြီးအောင်ပတ်လည်တိုင် မရက်  
မကြောက် ဝန်ခံပြောကြားခဲ့ရတယ်။

ဘဝါ ၁၉၈၉ ဇူလိုင်လဆန်းကျပြန်တော့  
လဲဆန်တပြီ ၂၂ ကျပ်၊ ၂၃ ကျပ်မှ ၂၅ ကျပ်အထိ  
ဆန်ဈေးကြီးလာတာကို ငြိမ်ပိတ် စစ်အစိုးရက ပတ်လည်  
ဝန်ခံထုတ်ပေးပြောကြားလာရတယ်။ ၁၉၈၂ ခုနှစ်က  
ဆန်တပြီ ပြား ၆၀ နှုန်း ဖြိုးခဲ့ရတာ စစ်အစိုးရနဲ့ -  
မခလ ဝေဟာရောက်လုံးဆန်ဈေးတက်လာ  
လို့ကသာ အခု ငြိမ်ပိတ်စစ်အစိုးရက ဆန်ဈေးတက်လာ  
တပြီ ၂၅ ကျပ်နှုန်းရောက်ခဲ့ရပါပြီ။ ဆန်ဈေးအ  
ပါအောင် ကုန်ဈေးနှုန်းတချို့သာ အကြမ်းအား  
ပြင့် အဆ. ၃၀ ကျော်တက်လာခဲ့တဲ့ သဘောပါပဲ။  
ဆန်ဈေးကြီးလို့ တပြည်လုံး ကပြည်သူတွေနဲ့ ကွ  
ရောက်ကြရတယ်။ တချို့က ရာ တချို့က ဒေသတွေမှာ  
ဆန်ပြတ်လက် မှတွေ့ဖြစ်ခဲ့ရတယ်။ "ဝါးစိုက်တဲ့  
လယ်သမားတွေကို ပတ်တိုင် တမင်းထော်ဆန်ပြတ်  
ရတဲ့အခြေအနေ မျိုးပါ။" ဒါကို စရာဝတီတိုင်း ကွသား  
လှန်းကျေးရွာက အသက် ၅၉ နှစ်ရှိ လယ်မြေ-၁၄  
ဧကလုပ်ကိုင်သူ ဦးမုဆလင်က လယ်သမားတွေ-  
စပါးဈေးနှိမ် နှိမ်နှိပ်ရောင်းလုပ်ရကြောင်း လယ် သ  
မားတွေဆန်ပြတ်ဝယ်စားရတာ "ဆန်တပြီ ၂၄ ကျပ်  
ပေးရတယ်။" အပင်ကောက် အသည်းနာဖို့ကောင်း  
လို့က သလဲ "ကိုယ်စိုက်တဲ့ စပါးကိုယ် ပြန်ဝယ်စား  
ရတယ်။" လယ်ယာလုပ်သားတွေအတော်အကျ  
ရောက်ခဲ့ရပါတယ်။ ဆန်ဈေး ကျစေချင်သ လို့  
စားကျပ်ပစ္စည်းတွေ ဈေးကျအောင်လုပ်ပေး" ဟို့  
လို့ကြောင်း သတင်းစာဆရာတွေကို ထုတ်ပြောခဲ့တယ်။

(၂၀.၂.၉၀ လုပ်သားပြည်သူ့နေ့စဉ်သတင်းစာ)  
ရောဝတီတိုင်း 'တော်ကန်' သီးနှံအဝယ်ခွင့်  
တော်ကန်လှိုင်းကျေးရွာက အသက် ၆၀-နှစ် လယ်မြေ ၁၉  
ဧကလုပ်ကိုင်သူ ဦးစောအေးကျော်ကတော့ "စပါး  
ဈေးမြင့်တက်လေ-ကုန်ဈေးနှုန်း မြင့်တက်လေ မြစ်  
တော့ ဘာမှမထူးပါဘူးကွာ။ စားကုန်တွေဈေး ကျ  
မယ်-လယ်သမားတွေအားပဲ ပြုတဲ့ပစ္စည်းတွေ ဈေး  
ကျမယ်ဆိုရင် သိပ်ကောင်းပေါ့" လို့ ပြောခဲ့တယ်။

(၂၀.၂.၉၀ လုပ်သားပြည်သူ့နေ့စဉ်သတင်းစာ)  
လှိုင်မြောက်မြားခဲ့ကြတဲ့ လယ်သမားတွေပါ  
သက်ဆိုင်ရာအစိုးရအဖွဲ့တစ်ဖွဲ့ကလေးက ပတ်  
ပြည်လုံး သတင်းစာဆရာတွေနဲ့ ပေါင်းတွေ့ပေးခြင်း  
ခံရတဲ့ လယ်သမားတွေပါ။ နောက်ပြီး လုပ်ငန်း မြေ  
၁၄ ဧက ၁၉ ဧက စသဖြင့် လုပ်ကိုင်နိုင်သူတွေပါ။ ဒီ  
လှိုင်လယ်သမားတွေကောင်း မှ ဆန်ဈေးကြီး မှုအပေါ်  
ဒီလောက်ခံစားရရင် ၁၃၉၇ လယ်တွေမှာ တနေ့စလုံး  
ပါးကျပ်နှုန်း နဲ့ နေ့စားလုပ်ကိုင်ရတဲ့ လယ်ယာ အ  
လုပ်သမားတွေဆန်ရင် ဘယ်လိုအခြေအနေမျိုး ဖြစ်  
နေကြမှာမလဲ-လည်း ကားကြည့်ပါ။

စရာဝတီတိုင်း ကွမ်းခြံကုန်းမြို့နယ် က  
လယ်-၁၁ ဧကကျော် လုပ်ကိုင်သူ ဦးလှဝင်းရဲ့ စ  
ကားအချာပုံပင် "မနက်က မြစ်ရတဲ့ ဆန်ဈေး နှုန်း  
ကြောင့် လယ်ယာလုပ်သားတွေ လယ်မဲ့ယာမဲ့တွေ  
အတော်အကျ ရောက်ခဲ့ကြရပါတယ်။ ဖော် နှစ်ပစ္စည်း  
တွေ ဆွဲဆွဲ-တွန်တံက အကောင်းကြီး ဝယ်စားခဲ့ရပါ  
တယ်။" ကမင်းဝတ ကားရဲ့ အရေးကြီးပါတယ်။ " လို့  
ထုတ်ဖော်ခဲ့တယ်။ (၂၀.၂.၉၀ လုပ်သားပြည်သူ့နေ့စဉ်)

စပါးဈေးတက်တာ ကိုယ် လယ်သမားတွေ  
ဝမ်းမသာဖို့တို့ ခေတ်ကြီးပါ။  
"စပါးဝင်ကောင်းပါပဲ။ ကျားတန်ခောင်း  
ပျားခွံ၊ ကလေးခေါင်းခါးပဲ။" ရွာမာရီစုံကြို ဆန်က  
ပြီ ၃. ပဲ "စတိုက်ပေါင်တွေ ပေါ်ခဲ့တဲ့ နှိုင်းဖိုခေတ်  
တုန်းကတော့ လယ်သမားတွေဟာ ဆန်ဈေးနှိမ်၊  
လှန်းလှိုင်းဆင်းရဲတွင်း နက်ခဲ့ရတယ်။ လယ်သမား  
သူပျော် လယ်သမားတော်လှန်ရေးအဖွဲ့ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့  
ရတယ်။" ခု ငြိမ်ပိတ်စစ်အစိုးရက ထုတ်ပြောတဲ့  
ဆန်စပါးဈေး မြင့်လို့ နှုတ်ရောက်ရသလို ဖြစ်နေရ  
တယ်။ ဆန်ဈေး မြင့်တက်သလို ကျန်တဲ့ကုန်ဈေးနှုန်း  
တွေကလဲ "စူထက်စူလှစွမ်းကောင်း" တွေဖြစ် နေ  
ကြရုံမက လယ်သမားတွေကိုယ်တိုင် ဆန်ပြတ်စပါး















ကျေးဇူးတင်စွာ လက်သမားကလေးက ကံ  
ဆိုင်ရင် သူ့လက်ထိုးကျရုံ စပါးတွေ ဖြတ်ကုန်တာ ကို  
ကျေးဇူးပြု၍ ဝိပဿနာပြုခဲ့တယ်။ သူ့မှာ အမှန်ကမ်း  
စပါးမရှိလို့ စပါးမရောင်း နိုင်ဘူး။ ပြောဆိုအခါ စစ်တော်  
ကလာရောက် မမ်းဆီးပြီး ပြောဆိုကုန်တာကို ပွားပြား  
နိုးချစ်ကာ သေနတ်နဲ့ ဝစ်သက်မယ်လို့ ရှားရှားခွဲ  
ဖျားခြိမ်းပြောဆိုတယ်။

ဂေါ်းရောင်း ဥပမာ သယ်ယူမှုများကို ယုံ  
အပ်ပင်ထားပြီး မြစ်တစ်ဖျားပေါ်ခြစ်ချောင်းများ က  
ကျောက် စစ်တယ်လင် များ ချွတ်တကာသလွှာသဏ္ဍန်  
မော်တော်များလိုက်လားကြ ပြုပြင်စစ်ဆေးခဲ့တယ်။  
စစ်တော်က မော်တော်သမားတစ်ဦးကို ဝေါ်ပါ၊ ဝေါ်  
မေးတဲ့အခါ မော်တော်သမားက "ခွဲချပ်ရုံဆည်းကြည့်  
ပေါ့" လို့ပြောမိကနဲ့ ဝေ' မြစ်တစ်ဖျားပေါ်ကနေ ရေ  
ထဲကို အကြိမ် ၂၀ ခုနဲ့ချစ်နီက ပြန်တက်လိုက်လုပ်ခိုင်း  
တဲ့ နောက်ပေး ကာခံရတယ်။ ဘန်တင်ပြီ ၂ ပြီသတ်မိ ကဲ့  
အသက် ၇၀ ကျော်အရိုး ငြိုးကောက် 'ခွဲ' အစိုး ခိုင်း  
ကကော့ အရိုးပြီ ကောက် ဝိုင်းသမီး ခွဲ အမေအမ  
ချင်းမစီ ခိုင်းစက်ကြတယ်။ သူ့ပတ်ကော့ ဆိုရင်ကော့  
ချက်ချက်စစ်တော် ရှိကုန်ကြတယ်။

မြစ်ဝဲ စစ်အရိုးရဟာ ကာဇကစပါး သမား  
နှုန်းဝယ်ပြီး တာလောက်အား မရသေးပဲ မြို့နယ်သ  
မာသမာအသား အောက်ဆီကာ ဓန ဥဒိကာ တစ် က  
စားတင် နှုန်းလတ်မိရောင်း ဥချင်းခွဲကြပြန်တယ်။

ဒီနည်းများ သာဓာန်သားပါးလူ့ အစိုး  
ဖက်စပ်ကော်ပိုရေး များ (၂) အနေနဲ့ စေတနာတော်တို့က  
တန်ခိုးလုံးစပါးဝယ်တဲ့အခါ နည်း ၂ နည်း နှစ်ပတ်တော်ကို  
ဆိုတယ်။ ယခုနည်းက ကျွန်ုပ်တို့နဲ့စပါးစား တွဲ  
နည်း ဖြစ်ပြီး ဒုတိယနည်းက ဆန့် ကိုယ်တို့နည်း  
ဖြစ်တယ်လို့ ၃၁.၁.၉၀ ရေနယတင်းစာတို့မှာ ပေါ်  
ပြထား ဖြစ်တယ်။ ဒါ့အပြင် သမာဝါယမအနေနဲ့လဲ စာ  
ပျုပ်ချုပ်ပြီး စပါးဝယ်ယူတဲ့အခါ အခြား မြို့နယ်က  
သူ့ကိုကုန်ပစ္စည်းတွေသယ်ယူပြီး စပါးနဲ့လဲလှယ်  
တဲ့နည်းလဲ ၉၀ ဥဒိကာအစိုး လျှင်လို့ဖြင့်ဆထားကြပြန်  
တယ်။

မြစ်ဝဲ စစ်အရိုးရဟာ ကျေးဇူးတင်စွာ  
ပြီးလက်သမားတွေကို သေနတ်ဖြဲခြိမ်းခြောက်ကာ  
သမဝါယမကို စပါးရောင်းကုန်အားလက်မှတ် ဝိုး  
ခိုင်းကြတယ်။ ကျေးဇူးတင်စွာ လက်သမားတွေ  
ကမခံ နိုင်လွန်းလို့ လက်သမားအစား ချင်း ဥဒိကာ

ပြီးသမဝါယမကို စပါးရောင်း နိုင်သူ့ကိုကုန် က  
ကြတယ်။ ဒီလက်သမားတွေကို စစ်တော်က ကာကွန် ခု  
ခေါ်ပြီး အစိုးရောင်း နိုင်တာ ဘယ်ကောင်လဲ ရှေ့ထွက်  
ခဲ' ကိုခြိမ်းခြောက်လို့ သမဝါယမကိုစပါးရောင်းရင်း  
အတွက်လဲ လက်သမားတွေမှာ မကျေမနပ် နိုင်ကုန်မှာ  
ဟိုးကြိုပြန်တယ်။

ဒါ့ကြောင့် အခြိမ်းအားဖြင့် မြစ်တစ်ဖျား  
ပေါ်တစ်ခုလုံး မှုတိုက်တဲ့စပါးရုံး ၅၁% ကာပြန်ပို့ပေး  
ရုံးရလက်မှတ်ကို ဒီနည်းနဲ့ မျှော်လင့်စွာ ချွတ်ကပါတီ  
ဒီနည်းနဲ့ မှန်ကန်စွာ စပါးဝယ်နည်း ညစ်နည်း  
တွေ နိုင်ကောင် စွဲပင်လာလို့က ပါသေးတယ်။

လက်သမားတွေမှာ အစိုးရကို စပါး ခွဲ  
ကောက် ရောင်းရရှိစေတာအား သူတို့နေထိုင်စားသောက်  
ရေးအတွက် အခြားလက်သမားရဲ့ တွဲကုန်ပစ္စည်းတွေ  
အတွက်လဲ စပါးနဲ့ ပြန်စားလိုက်ရတာက လက်သမား  
ဝမ်းစာစပါးကောင် မကျန်ကော့တဲ့ အခြေအနေမျိုး  
ရောက်ကြရတယ်။ လက်သမားတွေဟာ စပါး ပေါ်  
စိုနဲ့နဲ့ စပါးရောင်း ချိမ်းခြိမ်းချိမ်းခြိမ်းတဲ့စပါးများ  
မှာသာ ရွက်မြင်မြင်မျိုး ကျန်စား စိုနဲ့များမှာကော့  
ပေးစိုကြတာသာ များပါတယ်။ စားသောက် ကုန်  
တွေကိုရော သန့်ပြီး ကော့မှာကော့ နဲ့လှည်းလှည်း  
အခြေအနေစပါး နဲ့ ပြန်ကုန်ရင်ပေါ် အထက်ပတ်  
ရုံလဲ ရွေးခိုင်း နှုန်း နဲ့ဖြင့် ဘယ်ရဟယ်။ စနာ-ရေ နှုန်း  
စားသုံးကလေးနဲ့ နှုန်းပကာတွေ သာ မှာတာပတ်ကျွန်  
၂၀ နဲ့အထက်အသိအစိုးပေးရတယ်။

လက်သမားတွေအကျိုးအတွက်ဝိုးရေ  
အတွက် ဓါတ်မြေဩဇာ အစိုးရက ဝိုးရုံးကုညီဖြင့်ဖြား  
ခွဲကြတယ်ကို သူတို့ပထမအောက်ပုဝဲဖြင့်ဆိုတယ်။ ဒါ  
ပေမဲ့လက်ကော့ကော့မှာ သူတို့ဖြင့် ဖြစ်တယ်ဆို တဲ့  
ဓါတ်မြေဩဇာဟာ တကယ်တမ်း မှာလက်သမား  
တွေဆီ မရောက်ပဲ မှောင်မှောင်ကွက်လို့ရောက်အား  
ရတာတွေကများပါတယ်။ မဆင်သ ရောက်ကော့ကပေ  
အာစည်းအစိုးကနေ ဓါတ်မြေဩဇာတွေကိုလက်ဝါး  
ကြိုးအားဖြင့် မှောင်မှောင်ကွက်မှာ အစိုးရက ပစ်  
ဖျက်တာကများပါတယ်။ ဓါတ်မြေဩဇာဖြင့်ကပေ  
ဆိုတာကလဲ လူ့လက်ကောင်ဖြင့် နိုင်တာပေမာတ် ပါ  
ဘူး။ မှာခဲဓါတ်မြေဩဇာကပေ ၄ ပြီးနဲ့ ဝက်ရုပ်ပါ ဆို  
ရင် ဥဒိကာနဲ့ပဲ ဖြစ်ကပါတီ။ ဒါက ခွဲခြားသလို့မမှန် နဲ့  
ကျေးဇူးတင်စွာ ဆုံးဖြင့် ဖြားစိုက်တာပါ။ လက် သ  
မားတွေမှာ လူ့ဓါတ်မြေဩဇာကို အပြင်ပေါက်ရေး











ငြိမ်/ပိစိန်အစိုးရ စိတ်ကူးယဉ်အိပ်မက်မက်နေကြပါ တယ်။

သုတေသနပြုချက်တို့ ဆန်ဒါရေးအာဏာရှင်ရဲ့ က တော့ငြိမ်/ပိစိန်အစိုးရက အာဏာလက်နက်ကိုင်စွဲ တို့ကိုအားပေးခြင်းက လိမ်နည်းညစ်နည်းမျိုးစုံနဲ့ မြေခံ မနေအာဏာအာဏာပိုင်ပေါ်ကြိုးပမ်း မှားယွင်းနေခဲ့ ကုန်စေချေ နှုန်းကျဆင်းရေးလူထုတန်းလှီး ပြဿနာမ ပေါ်ရေးလုပ်သမားဘာသာမခံချက်ရရှိရေးတော့ ဂစ်အစိုးရဟာလုပ်ငန်းစဉ်မရှိလှပေ။ ပြီးမှသာပတ် ပါချည်း။ သူတို့ဟာ ဆန်ပြဿနာအပေါ် မှားနှင်နေပေမိတီ တော့ ဤလက်ညှိုးထိုးပြီးအပြစ် ကင်းရှင်းဟာလက် ဂိုင်ရှင်နဲ့ဂွန်သည်လေးတွေကိုအာဏာနဲ့ဖိနှိပ်လိုက်၊ ကြိမ်းမောင်းလိုက်လုပ်နေတဲ့အပြစ်စားစရာဆန်မရှိ လို့ ဆမင်းအောင်မခံနိုင်လို့ မတော်သပိတ်ဆန်စုပေး ခြီးပေးခြင်းလုပ်စားနေတဲ့လူတွေကိုယ် စားသုံးသူများ ကစိုးရိမ်စိတ်နဲ့ရုဏ်းစူးနဲ့ပယ်ယူကြသည်အတွက် လည်းဆန်စုပေးခြင်းဖြင့်သွားကြောင်း ဖြစ်လာလိမ့် မိမိပြောကြားချက်) စုံတရားခံအဖြစ်ဆွဲဆောင်ခံရမိရန် ပါသေးတယ်။

ဆန်စုပေးခြင်းမှ ဆန်ပြတ်သက်လို့လူအာ ခက်အခဲတွေ့မှု၊ ဆန်ဂါပါးရောင်းချခန့်လုပ်သမား တွေကို ယ် ဆိုင်ဝမ်းစားဆန်စု ဂွန်လို့ပစ်ဖြတ်ရမှုတို့ကို ယ်စပါး ပြဿနာရဲ့အဓိကရောဂါပေးဟာ သူတို့ငြိမ်/ပိစိန်အစိုးရလက် တိုင်ပါပဲ။ ငွေစုဆွဲတိုင်းထုတ်ခြင်း၊ ကုန်စုပေးနှုန်းတွေ မြင့်တက်သထက်မြင့်တက် အားလုပ်နေတဲ့စားနပ်ရိက္ခာ အာဏာရှင်ဟုတ်ပါကား အာဏာရှင်တွေကုန်စုနှုန်း ခြီးမှုနဲ့ဆန်စုပေးခြင်းမှ ငွေစုဆွဲတိုင်းဆန်စုပေးရမှု တို့ဟာ ခွဲမရပဲတဆက်တပ်ခြင်းလေးလည်ခြားပ ည် လိုက်နေဦးမှာဖြစ်ပါတယ်။

နိုင်ငံခြားငွေစုဆွဲရတဲ့လောကထဲကပ်နေ တဲ့ငြိမ်/ပိစိန်အစိုးရဟာပြည်တွင်းရှိလုပ်သမား တွေကိုနာယကာနစ်နာခံစားစားရတဲ့လုပ်ငန်းပြည် သူ့ရဲ့အာဏာပိုင်မှာပဲဆန်စုပေး ပြဿနာတွေပေါ်မိရ နေဦးမှာအင်အာဏာပါပဲ။

တဖက်မှာတော့

- လယ်သမားတွေဟာလွန်မြောက်အောင် အစိုးရ က လုပ်ပေး နိုင်တဲ့အခြေအနေ (နိုင်ငံရေးပိုမိုတက် တော်များများကပင် "လယ်လုပ်သူပယ်ပိုင်ရေးနဲ့ "လယ်သမားတွေဆန်စုပေးတဲ့အခါလယ်လုပ်သူနဲ့အစိုးရ

သယ်ယူပေးရောင်းချနိုင်ရေး ကိုကြောင့်ကြော်ငြာသံအပြု စိ တ်လာနေကြတယ်။)

- လယ်သမားတွေဟာလွန်မြောက်အောင် အစိုးရအောင် မဆောင်ရွက်နိုင်တဲ့အခြေအနေ ( ငြိမ်/ပိစိန်အစိုးရ လိုက်လံကြီးကြပ်ထိန်းသိမ်းခြင်းနဲ့အစိုးရပေးပို့တဲ့မှန် အားပေးခြင်းဟာလွန်မြောက်အောင်) စိတ်ကူးယဉ်အိပ်မက် မဟာအာဏာပိုင်ရဲ့ ကိုဗစ်တို့အစိုးရဟာလွန်မြောက်အောင် ချဲ့ ဖွင့်ပိတ်ဖွင့်ပိတ်တွေနဲ့ ပြုပြင်ဆင်ဆင်ဆင်ဆင် နဲ့ တော့ ကာခတ်နေရက်ကျရှာ ကို နှော့ထွန်းတဲ့အစိုးရ ကာခတ်ပုံ စိုက်ပျိုးနေရကြောင်းလည်းခံစားရပါ။ ဤ ကြောင့်ဂစ်ဟာလယ်ယာဟာ ပျော်ပြည်တော်မူမိတဲ့ တိုင်းဝေး ဖြစ်နေရမှာက (စိုက်ပျိုးရေးရဲ့ အနိမ့်ဆုံး တိုးတက်မှုအတွက် မျိုးကောင်းမျိုးသန့် ချိတ်ဖြေ ခြေစာနဲ့ပိုးသတ်ဆေးတို့တွေပေး ဆည်းပူးပေးပေး ယက်သလိုသာဖြန့်ဖြူးနေရတဲ့အခြေအနေ )

- လယ်သမားတွေအပေါ် စိန်ခွေသွေးစွပ်မှုကိုလယ် ဖျက်မပေး နိုင်ရုံသာမက အစိုးရလိုက်လံကြီးကြပ် သမားတွေကိုအာဏာနဲ့ဖိနှိပ်သွေးစွပ်နေတဲ့အခြေ အနေတွေမှာ...

ပြည်တွင်းမှာ ဆန် မပြတ်လပ်မိရမယ့် ဆန်ဖူလုံရေး၊ ဂွန် တူဆမင်းမငတ်ရေး၊ ဆန်စုပေးမိခြင်းဖြင့် ရှေးဆန်စုပေး ပြဿနာမပေါ်ပေါက်မေးဆိုတာ များစွာဖြစ်နိုင်ပါကူး။ ဒါအပြင်ငြိမ်/ပိစိန်အစိုးရလိုက်လံကြီးကြပ်ဆန်စုနှုန်းနက် အစိုးရလက်ထဲတားခိုဖို့ရည်ရှိဖို့နဲ့ ပြဿနာ ကို ဂနုံးဝပြေရှင်းမှာပဲ မဟုတ်ပါ ဘူး။

ငြိမ်/ပိစိန်အစိုးရဟာတော့မြေမှာပဲ မ ချခဲ့၊ ရေမှာပဲ မှော့ချခဲ့တဲ့ဆန်ပြဿနာ "မြေမှာ ဝေါင်း" ခြီးကြီးကြီးကြီး နေရက်ကတ်လာမိအစိုးရ ကို ပါနဲ့ဖြောင့်လက်ဖွဲ့ပေးမယ်လို့ ခြိမ်းခြောက် နေပါပြီ။

























# မာတိကာ

၁။ အချို့သော ပြည်သူ့အဖွဲ့အစည်းများ၏ မဟာဗျဉ်းကွန်မြူနစ်ပါတီ ဗဟိုကော်မတီ၏ သဘောထား ...	၁
၂။ အမျိုးသား နိုင်ငံရေးနှင့် ပါတီနိုင်ငံရေး ...	၂
၃။ အပတ်ပတ် ကွန်မြူနစ် ကားလ် မာ့က်စ် ပေးစာများအား ရှုကားသောအပြင် ကာသားပြန်ချက်အတွက် အဓိက ...	၄
၄။ စစ်တပ်စီးပွားရေး ဦးစွာ လိုက်နာရန် ...	၁၆
၅။ မေလကင်း သတ္တဝါတို့၏ နှစ်ချစ်ချစ် ဝမ်းပူကျွေး ဦးစွာ လိုက်နာရန်နှင့် အောက်ဖော်ပြပါ အတိုင်း ပစ္စည်းပြောင်းလဲကိစ္စများကို ဆောင်ရွက်ရန် ဆန်မပါး ပြုစုရန် ...	၂၅
၆။ စစ်အုပ်စုနှင့် စစ်မျှော်ကြိုကွင်းပစ္စည်းများ ပြီးကတည်းက	၃၄